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V PRIPRAVAH 
NA KONGRESE 

ZVEZE 
KOMUNISTOV 

Občinski komite ZKS Ptuj le 
na seji, 11. julija obravnaval ak
tualna vprašanja socialne varno
sti delovnih ljudi in občanov in 
iz tega povzel program aktivno
sti. (O vsebini razprave smo več 
zapisali v današnjem uvodniku). 
Na seji je občinski komite okvir
no začrtal tudi naloge občinske 
organizacije ZKS Ptuj v pripra-
van na 10. kongres ZK Slovenije 
in 13. kongres ZK Jugoslavije. 
Imenoval je delovne skupine za 
posamezna področja in določil 
nosilce nalog. 

Delovne slcupine so bile ime
novane za naslednja področja: 

Samoupravni družbeno eko
nomski odnosi in razvoj proizva
jalnih siL Delovno skupmo vodi 
Gorazd Zmavc. 

Uresničevanje političnega si
stema socialističnega samoupra
vljanja, vodja delovne skupine 
Stanko Lepej. 

Splošna ljudska obramba in 
družbena samozaščita, vodja de
lovne skupine Dimče Stojčevski. 

Delovanje ZK na področju 
mednarodnih odnosov, podruž-
bljanje in samoupravno organizi
ranje zunanje politike SFRJ in 
mednarodno delovanje ZK, vod
ja delovne skupine Marjan 
Ostroško. 

Idejna, organizacijska in ka
drovska krepitev Zveze komuni
stov, vodja delovne skupine Fe
liks Bagar. 

Naloga delovnih skupin je, da 
do 1. septembra obravnavajo 
ptedosnutek poročila o idejno-
boliiiCnem uresničevanju nalog 
v. kongresa ZKS in na podlagi 
tega predsedstvu CK ZKS poro
čajo o svojih ugotovitvah in pri
pombah. Potem bodo delovne 
skupine po področjih načrtno 
preučevale gradivo za 10. kon
gres ZKS in 13. kongres ZKJ ter 
organizirale razprave s komuni
sti. 

Povezano s tem bodo delovne 
skupine pripravile tudi gradivo 
za programsko vol i lno sejo ob
činske konference ZKS Ptuj. 
Gradivo mora biti pripravljeno 
že do novembra, ko se bodo za
čele programsko volilne konfe
rence v osnovnih organizacijah 
ZKS. 

FF 

PRVI KOPALNI REKORD 
PTUJSKIH TOPLIC 

Lepo vreme je minulo soboto in nedeljo zvabilo v toplice blizu 10 tisoč kopalcev od blizu in 
daleč. To je obenem tudi prvi kopalni rekord letošnje sezone, ki se je končno le začela. 

foto: CIANI 

Druga izmena v lenarški 
obcini 

Brigadirji druge izmene zve
zne mladinsice delovne akcije 
Slovenske gorice 85 kopljejo z 
vso vnemo naprej. Na trasi pri 
Benediktu v lenarški občini so 
do sedaj izkopali že prek 4000 
metrov jarka za primarni in se
kundarni vodovod. Težka ilovna
ta zemlja jim dela preglavice, 
vendar s pesmijo in brigadirskim 
zanosom vse — tudi poletno vro
čino — sproti premagujejo. 

V naselju akcije sicer potekajo 
vse interesne aktivnosti, žal pa so 
se v brigadi iz občinske konfe
rence Ljubljana — center pojavi
le manjše težave, zato so tri bri
gadirje jnorali izključiti z akcije, 

Utrinek s trase pri Benediktu; 
prejšnji četrtek so brigadirje obi
skali tudi predstavniki SO Le
nart. 

sedem pa jih je »solidarnostno« 
odšlo za njimi. 

Zelo uspešno delujejo tudi bri
gadirski vrtci v Podlehniku in Tr
novski vasi. Za prek 50 otrok 
dnevno skrbijo brigadirji rdeče
ga križa Slovenije, ki pomagajo 
tudi starejšim domačinom pri 
težjih opravilih. 

M. Ozmec 

Kristijan Kovač 
n državni prvak! 

Državno prvenstvo v atletiki za mlajše mladinke in mladince, bilo 
k v soboto in nedeljo v Celju, je prineslo dosedaj največji uspeh mlade
mu Kristijanu Kovaču iz atletskega kluba Ptuj. V skoku v višino je z 
osebnim in ptujskim rekordom (208 cm) prepričljivo osvojil prvo mesto. 
Odličen je bil tudi Boris Krabonja z drugim mestom v teku na 300 me
trov. Tretje mesto in bronasto medaljo za AK Ptuj je priborila štafeta 
mlajših mladincev v teku na 4 krat 300 metrov (Dimovski, Zebec, Hor
vat, Krabonja). Več o tem na strani 9! 

I. k. Kristijan Kovač 

Kako do novih delovnih mest? 
Teze samoupravnega sporazuma o združe-

\'anju in porabi sredstev za nova delovna me
sta v ptujskem gospodarstvu za naslednje 
srednjeročno obdobje so že pripravljene. S 
tem sporazumom bi se odločili, da bi organi
zacije združenega dela za deset let posojila 
odstotek ustvarjenega dohodka iz preteklega 
poslovnega leta za odpiranje novih delovnih 
JTiest po prvi varianti. Po drugi varianti naj bi 
izdvajali tri odstotke od ustvarjenih sredstev 
za reprodukcijo. Tiste organizacije, ki iz ka-
l^ršnihkoli razlogov teh sredstev ne bi mogle 
združevati po teh kriterijih, bodo namenjale 
5 odstotkov od ustvarjene amortizacije po 
predpisanih stopnjah. 

S tem sporazumom bi po letošnjih vredno
stih združili okrog 240 milijonov dinarjev, 
*̂ el denarja pa naj bi zbrali s tretjim občin-
'̂̂ '•m samoprispevkom, za kar so v pristojnih 

^''ganih že sprejeli ustrezne usmeritve. Skup
no bi na ta način zbrali okrog 300 milijonov 
ainarjev, ki bi bila posojena za deset let brez 
•^oresti. To naj bi bila dovolj dobra spodbuda 
Za investiranje v Ptuju in predvsem na manj 
••^zvitih o b m o č j i h ^ ^ J ^ občine. Za vsako 

delovno mesto na manj razvitem območju bo 
namenjenih za polovico več sredstev kot za 
vlaganja v ptujski industrijski coni. 

Ce bo omenjeni sporazum sprejet, bo torej 
več možnosti za investiranje. Toda, ali je 
ptujsko združeno delo že pripravilo kakšne 
investicijske programe, ki bi jih bilo mogoče, 
uresničiti tudi s pomočjo tako zbranih sred
stev? Janko Bezjak, predsednik izvršnega 
sveta SO Ptuj pravi: 

»Ptujsko združeno delo ima . . . določene 
programe za širjenje svojih zmogljivosti v na
slednjih petih letih. Žal v večini primerov še 
niso povsem konkretizirani. V izvršnem svetu 
predvidevamo, da bomo s temi spodbudami 
predvsem pritegnili investitorje iz drugih raz
vitih predelov naše republike. Na manj razvi
tih območjih naj bi odpirali predvsem manj
še obrate z okrog 50 ali največ 100 zaposleni
mi. 

Kriteriji, ki jih za dodelitev teh sredstev 
predvideva sporazum, govorijo, da dajemo 
sicer prednost tistim, ki sredstva po tem spo
razumu združujejo. Vendar le v primeru, če 

bodo zaposlili več delavcev kot predvideva 
občinska resolucija — to je 1,5 odstotka let
no. Šele za zaposlitev nad tem odstotkom bo
do upravičeni do 0,3 odstotka od letnega zne
ska združenih sredstev. Drugače povedano 
— dobili bodo približno milijon novih din za 
eno delovno mesto, če investirajo v razvitem 
delu občine. Ce gre za investicijo na manj 
razvitem območju pa naj bi dobili za polovi
co več denarja. 

V kolikor domačih investitorjev z ustrezni
mi programi, ki jih bo preverjal posebni stro
kovni odbor združevalcev sredstev, ne bo, 
bodo seveda sredstva namenjena drugim za
interesiranim.« 

Teze omenjenega sporazuma bodo najprej 
obravnavali direktorji vseh organizacij zdru
ženega dela v občini, na podlagi pripomb pa 
bo izdelan osnutek sporazuma. Ta bo šel v ja
vno razpravo konec septembra z vsemi ostali
mi planskimi dokumenti, v začetku novem
bra naj bi izoblikovali predlog, ki bi ga spre
jeli na zborih delavcev decembra letos. 

N. bobljekar 

Socialna varnost 
danes in jutri 

Gospodarska kriza in s tem povezane težave, s katerimi se spo
padamo že nekaj let, vse bolj ogroža tudi socialno varnost naših de
lovnih ljudi in občanov. Ob javni razpravi o osnutku sklepov 13. se
je CK ZKJ, pred enim letom, so povsod resno opozarjali na ta pro- . 
blem. Spremenilo se ni dosti, pdnekod se socialne razlike še poveču
jejo, socialni problemi zaostrujejo. To je tudi spodbudilo občinski 
komite ZKS Ptuj, da je osredno točko dnevnega reda na minuli seji 
namenil aktualnim vprašanjem socialne varnosti delovnih ljudi in j 
občanov. 

V ptujski občini je 1.350 iskalcev zaposlitve, med njimi polovi
ca mladih, to je 10 odstotkov vseh nezaposlenih v Sloveniji, čeprav 
je v ptujski občini le 3,5 odstotka prebivalstva v SRS. V ptujski ob
čini trenutno prejema okoli 6.350 občanov različne oblike socialno-
varstvene pomoči in kar 1.274 družinam je priznan regres v vzgoj-
novarstvenih organizacijah. To pomeni, da kar ena petina občanov 
prejema razne oblike socialne pomoči, da je vsak tretji zaposlen v 
občini tako ali drugače subvencioniran in da okoli 20 odstotkov vse 
skupne porabe dajemo za socialno varnost. Ob takih ugotovitvah se 
moramo resno zamisliti, saj postajamo vse bolj občina socialnih • 
problemov in podpirancev, zato moramo storiti vse, da na tem pod-, 
ročju vsaj zaustavimo slabšanje položaja. 

Delovna skupina, ki je pripravila gradivo za razpravo na seji . 
OK ZKS, pravilno ugotavlja, da je osnova socialne varnosti le v no
vo ustvarjeni vrednosti v združenem delu (kolikor ustvarimo toliko 
lahko trosimo), in da je socialna varnost enoten sklop ukrepov za 
zagotavljanje primernih pogojev za življenje vsem delovnim ljudem 
in občanom — ne glede na vzrok, ki jim preprečuje, da bi si sami 
zagotovili zadostna sredstva za preživljanje. 

Iz analize občinskega sveta ZSS Ptuj izhaja, da v ptujski obči
ni ni pretirano visoko število delavcev z minimalnimi osebnimi do
hodki, več je takih, ki so tik nad mejo. Zato nastaja vprašanje, če 
so ti delavci s svojim sedanjim delom zmožni zagotoviti popolno so
cialno varnost sebi in svojim družinam danes in v prihodnosti. Bi
stveno je, da delavci v združenem delu morajo ustvariti najmanj to
liko, da sami niso ogroženi, šele potem lahko s svojim delom zago
tavljajo socialno varnost tudi drugim občanom. 

S tem povezano je tudi zaposlovanje. Več lahko zaposlujemo 
le, če delavci v združenem delu ustvarijo toliko, da nnmprijajn ^PI 
sredstev tudi za odpiranje novih, produktivnih delovnih mest. Zal 
podatki kažejo, da imamo v ptujski občini zelo skromne možnosti 
zaposlovanja. Skoraj polovica vseh investicijskih vlaganj na območ 
ju občine gre za pridobivanje novih kmetijskih površin. Toda te in
vesticije ne bodo omogočile nobene nove zaposlitve. Investicija kori
sti celotni družbi, da bomo lahko hrano pridelovali ceneje in več. 
Za modernizacijo proizvodnje primarnega aluminija je načrtovana 
zelo visoka investicija, ki ne bo dala niti enega novega delovnega 
mesta. Toda, če te investicije ne bomo izvedli, bo ostalo brez dela 2 
tisoč sedanjih delavcev v TGA Kidričevo. 

Rešitve je treba iskati v odpiranju manjših proizvodnih obra
tov. Toda tudi tu so številne ovire, ki cesto opozarjajo, da so naše 
besede in hotenja eno, praksa pa drugo. V Majšperku bi npr. že 
aprila letos lahko začeli z gradnjo obrata proizvodnje hlačnih noga
vic, kjer bi našlo delo nad 100 delavk. Žal pa v občini nismo mogli 
zbrati 110 milijonov din za objekt, tudi republiški sklad je bil neli
kviden. Sedaj so zaradi težkega gospodarskega stanja v lastni delo
vni organizaciji v MTT začasno ustavili vse investicije. Zato nasta

ja vprašanje, ali bomo tak proizvodni obrat sploh lahko kdaj odprli. 
Podobne težave so tudi z nekaterimi drugimi možnimi investicijami 
za odpiranje novih delovnih mest. 

Težke naloge nas čakajo tudi na področju zagotavljanja soci
alne varnosti občanov, ki jo rešujemo skozi samoupravne interesne 
skupnosti. Tu trosimo velika sredstva v okviru petih SIS (stanovanj
ska skupnost, zaposlovanje, otroško varstvo, socialrio skrbstvo in 
skupnost pokojninskega in invalidskega zavarovanja). Vsako pod
ročje posebej urejajo zakonski predpisi in samoupravni izvedbeni 
akti. Vsaka skupnost samostojno zbira sredstva, organizira službe 
za uveljavljanje pravic, kar vse veliko stane. Ob tem pa ni enotne 
evidence, kar zamegljuje pregled nad uporabo sredstev. To znajo 
nekateri tudi krepko izkoriščati. 

Če hočemo probleme na vseh teh področjih urediti, oz. jih vsaj 
začeti načrtno urejati, je nujno potrebna enotna akcija vseh subje
ktivnih in samoupravnih sil. Zato je OK ZKS sklenil, dati zbrano 
gradivo z nakazanimi rešitvami v javno razpravo, kar naj prispeva, 
da elemente socialne varnosti kar najtrdneje vgradimo v srednjero
čne in dolgoročne plane razvoja. To ne velja le za občino, temveč za 
vsako OZD, KS in drugo samoupravno skupnost. Po javni razpra
vi, predvidoma v drugi polovici septembra, bo občinski komite po
novno razpravljal o teh problemih in začrtal konkretni program na
daljnjih aktivnosti na področju socialne varnosti. FF 

ZBORI SKUPŠČINE OBČINE ORMOŽ 

O dolgoročnih planskih 
dokumentih 

Predsednik skupščine občine Ormož, Tone Luskovič, je sklical 
skupno sejo zbora združenega dela, zbora krajevnih skupnosti in 
družbenopolitičnega zbora, ki bo v petek, 26. julija zjutraj v Ormožu. 
Glavna razprava bo namenjena analizi razvojnih možnosti dolgoro
čnega razvoja občine Ormož do leta 2000 in smernicam za dolgoročni 
plan občine Ormož za obdobje 1986— 1990 oziroma do leta 2000. Po
leg tega bodo na skupni seji obravnavali še poročilo o izvajanju me
lioracij in komasacij na območju občine Ormož ter vprašanja delega
tov in delegacij. 

Po skupni seji se bodo zbori sestali še na ločenih sejah in v skladu s 
svojimi pristojnostmi obravnavali: spremembe družbenega dogovora 
o skupnih osnovah za zagotavljanje in usklajevanje samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov na področju stanovanjskega gospo
darstva v SRS, samoupravni sporazum o sodelovanju in izvajanju 
skupnih nalog pri načrtovanju, vzpostavljanju in delovanju informa
cijskih sistemov za podporo odločanju, predlog odloka o spremem
bah in dopolnitvah odloka o urejanju kmečkega turizma, osnutek 
odloka o sejmih v občini Ormož, osnutek odloka o ustanovitvi sklada 
stavbnih zemljišč v občini Ormož, premoženjsko pravne zadeve, iz
vedli bodo volitve nepoklicnih sodnikov Sodišča združenega dela v 
Mariboru in imenovafi delegata v svet zavoda za spomeniško varstvo 
Maribor FF 
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MESOKOMBINAT PERUTNINA PTUJ 

80 let tradicije in 
kvalitete 

Na Potrčevi cesti št. 10, v več kot 1900 let starem Ptuju, sredi 
Dravskega in Ptujskega polja, obdanega s severa z griči Slovenskih go
ric in na jugu s slikovitimi, vinorodnimi Halozami ima sedež 80 let staro 
podjetje PERUTNINA Ptuj. V okolici so zgrajeni številni vzrejni in in
dustrijsko predelovalni objekti. V družbenem upravljanju je na desnem 
bregu Drave pet velikih farm, valilnica piščancev, tovarna krmil s silosi, 
perutninska klavnica s predelavo, servisne delavnice, tiskarna ter v bliž
nji in daljnji okolici prek 360 kmetov — kooperantov. Samo farmski ob
jekti imajo nad 150 tisoč kvadratnih metrov strehe. Na levem bregu 
Drave pa začenja z delom najmodernejši reprodukcijski center na treh 
farmah z novo valilnico dan starih piščancev — staršev. V tej delovni or
ganizaciji marljivo dela prek 1.600 delavcev. 

V Ptuju je leta 1905 ustanovil 
graški trgovec podružnico za od
kupovanje perutnine. Podružni
ca je začela delati v skromnih 
razmerah. Na kraju sedanje mo
derne stavbe Perutnine je bilo 
pritlično stanovanje s hlevom za 

Vincenc Urbanija — TOK Koope
racija 

konje in perutnino. V podružnici 
je bilo zaposlenih pet do šest lju
di. To so začetki organizirane pe-
rutnmarske dejavnosti v nuju. 

Dejavnost podružnice je z leti 

naraščala, vse do druge svetovne 
vojne, ko je takorekoč usahnila. 
Po osvoboditvi je maloštevilni 

Martina Kramberger — TOZD 
Mesna industrija 

kolektiv prevzel podružbijcno 
podružnico in začel obnavljati 
tradicionalno dejavnost. Tu so 
bile edine vaiilne naprave, ki so 
pomagale širiti štajerske piščan
ce in piščance ostalih pasem po 
izpraznjenih kmečkih dvoriščih. 

Podjetje je v naslednjih letih 
preživelo številne reorganizacije, 
leta 1946 je bilo priključeno k 
Mlekoprometu Ljubljana. Dejav
nost se je takrat močno skrčila. 

Martin Rogina — TOZD Tovar
na krmil 

Perutnina je pričela povečeva
ti obseg svoje dejavnosti po letu 
1952. Leta 1957 je prišla iz Ptuja 

intenzivno rejo perutnine. Sred-

Kooperacijska proizvodnja se odvija v TOK Hajdina in zaje
ma okoli 80 odstotkov celotne proizvodnje brojlerjev. Danes je v 
tako organizirano obliko sodelovanja vključenih 360 kooperantov, 
ki letno vzredijo skoraj 40 tisoč ton živih brojlerjev. 

Perutninska kooperacija se je po letu 1966 razširila daleč iz
ven ptujske občine. Ta proizvodnja ima v primerjavi § čisto družbe
no proizvodnjo določeno specifiko, saj gre za združevanje zasebne
ga oziroma privatnega interesa z družbenim. V kooperacijski pro
izvodnji brojlerjev se kažejo določene prednosti, ki so zanimive za 
delovno organizacijo kot tudi za kooperanta in njegovo okolje. 

Kot razvoj Perutnine je hitre korake ubiral tudi razvoj koopc-
racijske reje brojlerjev. Leta 1966 so kooperanti vzredili 103 tone 
žive teže piščancev, leta 1975 že skoraj 16 tisoč ton, letos pa že na
črtujejo proizvodnjo 39.400 ton. 

Največ kooperantov je danes v ptujski občini, sledijo pa obči
ne Slovenska Bistrica, Šentjur, Ormož. Lenart, Maribor, Gornja 
Radgona, Čakovec, Krapina in Zabok. V začetku so za kooperacij-
sko rejo izkoristili obstoječe prostore, tudi podstrešja, pozneje so 
pričeli graditi sodobne objekte, ki danes v turnusu sprejmejo že 15 
do 28 tisoč piščancev. 

V zadnjem času je interes zasebnikov za kooperacijsko sode
lovanje s Perutnino močno porastel. Glede na ozko grlo v perutnin
ski klavnici pa bodo kljub temu stopnje rasti kooperacijske proiz
vodnje v naslednjih letih nekoliko nižje. 

stva iz zveznega in republiškega 
investicijskega sklada pa so bila 
odobrena šele v letih 1960 in 

Elizabeta Živič — TOZD Peru
tninske Farme 

1961, ko so zgradili dva objekta 
za vzrejo milijon rac. Žal prvi 
poizkus vzreje rac ni bil uspešen. 
To je pogojevalo odločitev za 
gradnjo farme za 2 milijona broj
lerjev. Farma je bila dograjena 
leta 1964, istočasno pa še valilni
ca za 6 milijonov dan starih pi
ščancev. 

Izkušnje so pokazale, daje iz
hod v nadaljnem investiranju v 
vse faze perutninske proizvod

nje. Velika sredstva, ki so bila za 
to potrebna, je ustvarjal rastoči 
delovni kolektiv, pomagali pa so 
si tudi s krediti. V letih 1961 do 

Da se več kot 1600 članski 
delovni kolektiv Perutnine in 
360 kooperantov odlikuje z 
dobrim delom je vidno že iz 
opisa razvojnih uspehov, ki so 
jih dosegli. So pa med njimi 
tudi delavci in kooperanti, ki 
so se v minulem letu pri svo
jem delu posebej izkazali. Na 
dnevu perutninarjev jim bodo 
zato podelili diplome in na
grade. Najuspešnejše delavce 
predstavljamo v slikah. 

Bogomir Veber — TOZD Ptuj
ska tiskarna 

1965 so tako zgradili tovarno kr
mil za 15 tisoč ton, ki so jo poz
neje povečali na zmogljivost 30 
t i a o d t o n - J Z g r a d i l i c o i» o m o n j e -

no farmo Breg za brojlerje in far-

Stanko- Kolar z ženo — koo^raht 

mo Sela za kokoši nesnice. Leta 
1965 je bilo v Perutnini zaposle
nih 390 delavcev. 

Leta 1966 se je k Perutnini pri
pojila kmetijska zadruga Hajdi
na, ki je prevzela že začeti razvoj 
kooperacijske reje brojlerjev. 
Istega leta se je trgovsko podje
tje Perutnina preimenovalo v 
Mesokombinat Perutnina Ptuj. 

Perutnina je z investiranjem v 

Franc Kodela — Delovna skup
nost skupnih služb 

razvoj lastne proizvodnje (v ob
jekte in kadre) ter s povezova
njem več kot 50 let stare tradicije 
perutninarske dejavnosti prera
sla iz ekstenzivne trgovske orga
nizacije v moderno intenzivno 
proizvodno delovno organizaci
jo. Kljub omejitvam, ki jih je bila 
v začetku izpostavljena, se je raz
vila v največjo delovno organiza
cijo za proizvodnjo perutninske
ga mesa v državi. 

Za vsakega Jugoslovana 
piščanec PP 

čeprav 20 let v razvoju neke de
javnosti ne predstavlja dolgega 
obdobja. Vendar je dvajsetletno 
obdobje Perutnine od leta 1965 do 
1985 obdobje tako intenzivnega 
razvoja, da mu velja posvetiti po
sebno pozornost. Poleg tega je to 
obdobje uveljavitve Perutnine v 
domačem in svetovnem prostoru. 

Spremembe v strukturi prebival
stva in hiter razvoj velikih pot ros
nih centrov so zahtevali nov način 
preskrbe. Zahtevam po velikih no
vih količinah mesa v zvezi s pove
čano potrošnjo, kakor tudi za na-' 
domesJilo izvoženih količin mesa 
se je najbolj uspešno odzvala Pe
rutnina. Beljakovinsko bogato, 
lahko prebavljivo perutninsko me
so je tudi odlično ustrezalo sodob
nim prehrambenim zahtevam 7 
obdobjem hitrega razvoja sovpada 

tudi parola: »7M vsakega Jugoslo
vana piščanec — ptujski pišča
nec« To je bila v začetku tega ob
dobja skoraj neuresničljiva želja 
mladega, vendar smelega delovne
ga kolektiva, uresničena prej kot 
so sami upali načrtovati. Na to pa
rolo so v zadnjih letih že skorajda 
pozabili iz povsem razumljivega 
razloga: v njej izražena želja je že 
zdavnaj presežena. 

Od leta 1967 je proizvodnja v 
Perutnini naglo naraščala. Mlad, 
dobro organiziran kolektiv in vi
talno vodstvo sta znala prisluhniti 
potrebam časa in izkoristiti vse 
razvojne možnosti. S hitrim razvo
jem so nastopala obdobja ozkih 
grl v proizvodnji in prizadevanja i 
za njihovo odpravljanje. Tako je j 
poleg naraščajoče proizvodnje te- \ 
kla tudi nenehna izgradnja podje- ' 
tja. kar je zahtevalo velike napore 
kolektiva. Neprestano je bilo po
trebno odločati o velikih stvareh. V 
to obdobje sega tudi spoznanje, da 
se lahko proizvodnja hitreje širi s 
skupnim vlaganjem in delom de
lavcev in kooperantov. Tudi ta 
odločitev je bila za nadaljnji raz
voj izradnega pomena, saj je omo
gočila hitro pridobivanje novih 
zmogljivosti za pitanje piščancev 
in s tem razmah ostalih dejavno
sti. 

Tako je bilo leta 1968 potrebno 
zgraditi novo valilnico, ki je imela 
tedaj zmogljivost 12 milijonov dan 
starih piščancev letno. Do danes je 
bilo potrebno valilnico povečati še 
dvakrat, do sedanje zmogljivosti 
35 milijonov dan starih piščancev 
na leto. Tudi perutninska klavni
ca je postala »pretesna«. Že leta 

1970 so uvedli dvoizmensko delo. 
Leta 1973 so izvedli obnovo s po
večanjem hladilnih in skladiščnih 
zmogljivosti. Nova zmogljivost 
klavnice je znašala 6 tisoč piščan
cev na uro. Kmalu je tudi ta zmo
gljivost klavnice postala neustre
zna in potrebna so bila nenehna 
povečevanja, vse do leta 1979, ko 
so vgradili novo, sodobno opremo. 
Danes je zmogljivost klavnice zno
va premajhna, na to pa vplivajo še 
večje količine piščancev za zakol 
in drugačne potrebe tržišča, zlasti 
tujega. Da bodo perutninarji lah
ko ustregli tudi najzahtevnejšim 
kupcem na zahodnoevropskem tr
gu, bo potrebna nova razširitev in 
posodobitev zmogljivosti. 

Posledica delnega zastoja v pro-
aaji je leta i9ij//4 narekovala 
gradnjo objekta za predelavo me
sa in proizvodnjo mesnih izdelkov. 
To je predstavljalo za jugoslovan
sko tržišče popolno novost. Tako 
so bili razumljivi nekoliko slabši 
prvi prodajni rezultati, tu pa se je 
pričela nova bitka, tokrat v doka
zovanju, da perutninsko meso ni 
nič manj primerno za predelavo 
kot ostalo in da so perutninski iz
delki v določenih pogledih celo ka
kovostnejši. To dokazovanje danes 
seveda ni več potrebno. Današnja 
dnevna proizvodnja znaša okoli 15 
tisoč kilogramov in jo brez težav 
prodajo. Pri današnji mesni indu
striji je bil leta 1974 zgrajen še en 
pomemben objekt — oddelek za 
predelavo klavniških odpadkov, ki 
so dragocen vir surovin za proiz
vodnjo močnih krmil. 

Stalna skrb kolektiva je tudi 
proizvodnja kakovostnih krmil, saj 
je le ta poleg zdravja živali in brez
hibne proizvodne tehnologije naj
pomembnejši dejavnik uspešnosti 
proizvodnje. Stalne analize suro
vin in krmil, povečana skrb za 
kontinuirano dobavo surovin in v 
zadnjem času računalniški termi
nal za sprotno preverjanje receptur 
so le nekateri od bistvenih pogo
jev, kijih upoštevajo tehnologi in 

vodstvo tozd pri opravljanju svoje 
odgovorne naloge. Z nenehnim 
širjenjem zmogljivosti se je ta 
povzpela na proizvodnjo 80 tisoč 
ton krmil v eni izmeni. 

Največja naložba Perutnine do
slej je sodobni reprodukcijski cen
ter. To je rezultat iskanja novih 
poti in višje stopnje tehnologije, 
kar je sicer stalno naloga strokov

njakov Perutnine. V celoti obvla
dana reja staršev, bogate izkušnje 
in nova znanja strokovnjakov ter 
stalna želja po čim večji osamovo-
jitvi, so pogojevali odločitev za 
prehod na tretjo generacijo žive 
perutnine, to je na rejo starih star-

Dejavnost Perutnine je žc; 
tradicionalno vključena tudi 
izvoz, ki sega že v obdobje od-< 
kupa perutnine, jajc in divjači-^ 
ne. Bili so v povojnem obdobju; 
eni prvih izvoznikov na kmetij- j 
skem področju. Prelomno ob
dobje na tem področju pomeni 
leto 1980, ko so bile sprejete 
nove usmeritve za pospeševa-i 
nj« izvoza. Pred petimi leti sta i 
bila kupca njihovih osnovnih! 
perutninskih prniTvodov v; 
glavnem Iran in Jordanija. 
Danes pa so njihovi najmo-; 
čnejši zunanjetrgovinski part-^ 
nerji Sovjetska Zveza in po-i 
dročje Zahodne Evrope, ka-1 
mor so usmerjena tudi njihova; 
izvozna prizadevanja v prihod-^ 
nosti. To pa zahteva višjo stop-' 
njo obdelave njihovih proizvo-' 
dov. 

Izvoz ostaja tudi v prihodnjej 
njihova pomembna opredeli-^ 
tev. Temu se ni mogoče odreči, 
če hočejo držati korak s sve-^ 
tovnim razvojem perutninar- \ 
stva in ostati vodilni na tem! 
področju v Jugoslaviji. Za do- j 
seganje boljših finančnih re-j 
zultatov v izvozu, uvajajo novej 
proizvode kot so predpakiranl' 
deli piščancev, izkoščeni pišča-; 
nec in nadaljna predelava pe-! 
rutninskega mesa v klobasi-i 
carske in druge izdelke. 

šev. Odločitev je padla leta 1979, 
že decembra istega leta je bila 
vhlevljena prva jata 10 tisoč ko
madov starih staršev. Leta 1984 
so se lotili doslej največje naložbe 
— gradnje novega reprodukcijske-

Franc Korošec — z leve — TOZD Transservis 

Leta 1947 je na pobudo lokalnih 
oblasti bilo ustanovljeno samo
stojno podjetje Perutnina Ptuj. 
Osnovna naloga tega podjetja je 
bila odkupiti čimveč perutnine 
in jajc za preskrbo mestnega pre
bivalstva in tudi za izvoz. 

ga centra s tremi samostojnimi 
farmami za rejo plemenskih koko
ši in valilnico za plemenske pi
ščance. Zmogljivost novega centra 
bo v končni fazi omogočila proiz
vodnjo nad 2 milijona brojlerskih 
staršev. S tem bodo v celoti pokri
te njihove lastne potrebe, višek pa 
bodo namenili prodaji v Jugoslavi
ji in izvozu. 
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Melioracije na območju občine Ormož 
v tem srednjeročnem obdobju 

jg program melioracij obsegal 
manjših lokacij v korist druž-

[jgnega sektorja in večjo lokacijo 
^t, Sejanskem potoku s površino 
I gg6 ha. Družbeni sektorje svoj 
program izboljšanja zemljišč iz- j 
vajal po načrtu in izboljšal 510 | 
ha zemljišč (Savci, Središče, Kr- ' 
ievina in Otok pri Veliki Nede- • 
Iji). Ob Sejanskem potoku so iz
vedene melioracije na 1.200 ha 
ykIjučnoz ravninskim območjem 
južno od ceste Ormož — Ptuj do 
Icanala SD2 in Pesnice in so dela 
na tem območju v sklepni fazi. 
l*jeobdelano pa je ostalo še ob
močje okoli 500 ha Sodinskega 
jn Seneškega polja. Investitorja 
predlagata, da se to območje naj
prej melioracijsko uredi tako, da 
se doseže čim večja izenačitev 
zemljišč. Predlog za uvedbo me
lioracijskega postopka naj bi ob
činska skupščina sprejela že v le
tošnjem letu, tako bi v nasled
njem planskem obdobju bilo na 
tem območju možno izvesti ko
masacije. 

MELIORACIJE V LETU 1985 
Kot investitorja v letošnjem le

tu izvajata melioracije Slovin 
KK Jeruzalem Ormož TOZD 
Kmetijstvo in TOK Kooperacija 
na treh lokacijah in to: na ob
močju južno od ceste Ptuj — Or
mož, druga faza v katastrski ob
činah Cvetkovci in Osluševci v 
KS Podgorci; prva faza meUora-
cij ob potoku Lešnica v KS Or
mož; dokončanje druge faze me
lioracije Obrez—Središče v k. o. 
Grabe in Obrez v KS Središče in 
manjši popravki na območju 
ožje Sejanske doline. 

KOMASACIJE ] 
V Sejanski dolini je zajela ko

masacija 543 ha zemljišč iz kata
strskih občin: Savci, Bratonečice, 
Mala vas, Strjanci, Sodinci in Vi-
čanci. Zajetih je bilo 215 zaseb
nih lastnikov in ena kmetijska 
OZD. V komasacijski masi je 52 
odstotkov družbenih zemljišč in 
48 % zasebnih. Samo pet koma
sacijskih udeležencev se ni stri
njalo z novo razdelitvijo, ker so 
iz sklada prejeli površinsko manj 
zemljišč. Za te je v teku pritožbe
ni postopek pri Geodetski upravi 
S RS. 

V letošnjem letu naj bi izvedli 
komasacije južno od ceste Or
mož — Ptuj do HE SD2 in Pes
nice. Dela izvajajo v dveh delih 
in to na površini okoli 700 ha v. 
k. Velika Nedelja in Trgovišče; v 
drugi etapi pa na površini 353 ha 
v k. o. Cvetkovci in Osluševci. 

UGOTOVITVE IN USMERI
TVE 

Izvršni svet skupščine občine 
Ormož je podrobneje obravnaval 
poročila o izvajanju melioracij in 
komasacij in ugotovil, da je plan 
usposabljanja in urejanja zem
ljišč v srednjeročnem obdobju 
1981—85 dosežen, čeprav Geo
detski zavod Maribor nekoliko 
kasni z deli. Naročili so, da mora 

pohiteti in komasacijo opraviti 
najkasneje do spomladanske se
tve 1986. 

V agrarne operacije so vključe
na precejšnja družbena sredstva, 
zato je prvenstvena naloga te
meljne organizacije kooperan
tov, kmetijske zemljiške skupno
sti in lastnikov zemljišč, da do
sledno izvedejo program obdela
ve teh zemljišč, to je družbeno 
organizirano poljedelsko proiz
vodnjo z upoštevanjem setvenih 
programov. 

Zagotoviti je treba sredstva za 
vzdrževanje melioracijskega si
stema (jarki, drenažna mreža, ja
ški) in ne sme se dovoljevati deli
tve že komasiranih kmetijskih 
zemljišč. 

Zaostriti se mora nadzor nad 
izvajanjem melioracij, saj ugota
vljajo, da so ta dela cesto nestro
kovno in nekakovostno izvede
na, zato so potrebni popravki, 
kar podražuje melioracije. Po
trebna je tudi večja povezanost 
projektov melioracij in komasa
cij. 

Pri dosedanjem izvajanju ko
masacij se pojavljajo nekatere te
žave, ki ovirajo izvedbo nalog. 
Predvsem je pri lastnikih zem
ljišč še vedno prisotna bojazen 
pred podružbljanjem zemljišč. 
Akcije ovirajo predvsem lastniki 

zemljišč, ki jim dohodek iz kme
tijstva ni pomemben za življenje 
(nekmetje) ter bojazen lastnikov 
zemljišč, da bodo boljša zemljiš
ča iz komasacijskega sklada 
prevzel kombinat in tisti kmetje, 
ki so »pri koritu«. 

Melioracijski posegi na površi
nah, ki so v zasebni lasti so zah
tevna opravila, ki jih bo v bodo
če treba na terenu še temeljiteje 
pripraviti. S sodelovanjem udele
žencev pri izvedbi je tudi delo iz
vajalca in nadzora na terenu 
boljše. Izogniti seje treba raznim 
naknadnim popravkom, ki so ce
sto rezultat preprečevanja uredit
venih del v času izvedbe. 

PLAN ZA SREDNJEROČNO 
IN DOLGOROČNO OBDOB
JE 

V naslednjem srednjeročnem 
obdobju je potrebno zagotoviti 
nepovratna sredstva za izvajanje 
agrarnih operacij, ker slaba aku
mulativna sposobnost kmetijskih 
organizacij, združenega dela v 
celoti in vse manjši prilivi v kme
tijski zemljiški skupnosti ne bo
do omogočali večjih vlaganj v 
usposabljanje zemljišč. 

Kmetijska zemljiška skupnost 
Ormož predlaga, da bi v srednje
ročnem obdobju 1986—90 izved
li melioracije: Rucmanci—Savci 
na 110 ha, druga faza v Lešniški 
dolini na 380 ha in Ivanjkovska 
dolina na 327 hektarih. Do leta 
2000 pa še območje Pušenci— 
Središče na površini 620 ha. Ko
masacije naj bi izvajali na Sodin-
skem in Seneškem polju na povr
šini 440 ha, pozneje pa še na ob
močju med cesto in Dravo od 
Pušencev do Središča na površi
ni 1.552 hektarov. FF 

Za seje zborov skupščine občine Ormož je pripravljeno obšir
no poročilo o izvajanju melioracij in komasacijv tem srednjero
čnem obdobju na območju občine. Poročila so pripravili: Slovin 
KK Jeruzalem Ormož kot investitor melioracij, Geodetski zavod 
Maribor kot izvajalec komasacijskih del skupno s komisijo za iz
vajanje komasacij. Kmetijska zemljiška skupnost Ormož in komi
te za družbeno planiranje, razvoj in gospodarske zadeve občine 

Osrednjo sklepno sloi^esnost so v Moškanjcih pričeli padalci ptujskega 
Aerokluba, ki so doskočili pred postrojene gasilce ob tamkajšnjem ga
silskem domu. 

Gasilci iz Moškanjc so ponosni na dograjen in prenovljen gasilski dom, 
še posebej pa na nov gasilski kombi, ki so ga ob 80-letnici predali name
nu. (Foto: M. Ozmec) 

Z GASILSKEGA SLAVJA V MOŠKANJCIH 

Štirje jubileji v dveh dneh 
Minulo soboto in nedeljo, 13. 

in 14. julija, je bilo v Moškanjcih 
vse v znamenju gasilstva. Oba 
dneva se je v tem kraju zvrstilo 
prek 3000 uniformiranih gasilcev 
z območja mariiborske regije ter 
številni ljubitelji te humage orga-
tiizacije. Vsi skupaj so nadvse 
slovesno in množično proslavili 
80-letnico gasilskega društva 
Mojškanjci, 11. dan gasilcev ob
čine Ptuj in 10-letnico občinske 
požarne skupnosti. Pod pokrovi
teljstvom skupščine občine Ptuj 
so vse prireditve namenili tudi v 
počastitev 40-Ietnice zmage nad 
fašizmom. 

V soboto poDoldne so ob ga
silskem domu v Moškajncih pri

čeli z regijskimi tekmovanji za 
pionirke in pionirje A in B sku
pine, proti večeru pa so v preno
vljeni dvorani pripravili srečanje 
za gasilske veterane z območja 
ptujske občine, ki se ga je udele
žilo 86 nekdaj aktivnih gasilcev. 
Vsem sq izročili značke gasilec 
veteran, posameznikom pa tudi 
plakete. 

V iicueijo zjutraj pa so na leta
lišču v Moškanjcih pričeli z regij
skim tekmovanjem za mladinke, 
mladince, člane, članice, vetera
ne, ekipe civilne zaščite ter gasil
skih ekip JLA. Ob trinajstih pa 
so se sestali v dvorani gasilskega 
doma na skupni slavnostni seji 

predsedstev požarne skupnosti, 
zveze gasilskih društev občine 
Ptuj in GD Moškanjci. Na slo
vesnosti je bil med drugim tudi 
sekretar Gasilske zveze Jugosla
vije Branko Tripič ter predstav
niki gasilske zveze Slovenije in 
družbeno političnih organizacij 
SO Ptuj. Posebej toplo so po
zdravili gasilsko desetino iz Sveč 
na Avstrijskem Koroškem. Naj
zaslužnejšim gasilcem in pred
stavnikom družbeno političnih 
organizacij občine so izročili vi
soka gasilska odlikovanja in pri
znanja. Osrednja slovesnost pa 
se je pričela ob petnajstih, ko so 
pied postrojene gasilce doskočili 
trije padalci ptujskega Aeroklu. 

ba. Po predajo raportov so se 
zvrstili slavnostni govori. 

O jubileju požarne skupnosti 
občine Ptuj je govoril predsednik 
Stane Debeljak, o 80-letnici GD 
Moškajnci in njegovem razvoju 
predsednik Jože Kokot, medtem 
ko je predsednik občinske konfe
rence SZDL Ptuj, Anton Zoreč 
govoril o 40-letnici zmage nad 
fašizmom. Slovesnost so zaklju
čili z bogatim kulturnim progra
mom in velikim gasilskim slav
jem, na katerem so domači gasil
ci svečano predali svojemu na
menu nov gasilski kombi. O re
zultatih regijskega gasilskega 
tekmovanja poročamo na 12. 

J^^^- . . M. Oanec . 

V VOJAŠNICI SO PRAZNOVALI 
v ponedeljek, 15. julija, so v 

Vojašnici Dušana Kvedra v Ptuju 
proslavili dan enote. Že dopold-

so vojakom in starešinam pri

šli čestitat predstavniki družbeno 
političnih organizacij in SO Ptuj, 
brigadirji druge izmene ZMUA 
Slovenske gorice pa so poleg te

ga pripravili še prisrčen kulturni 
program. Zbranim je govoril sta
rešina Stanislav Omerzu, v ime
nu gostov pa je pripadnikom 
ptujske enote čestital Feliks Ba-
gar, izvršni sekretar predsedstva 
OK ZKS Ptuj, medtem ko jim je 
v imenu ptujske mladine čestita
la še Tanja Nikolovski-Robinš-
čak. 

14 najzaslužnejšim vojakom so 
zatem izročili značke primeren 
vojak, starešinam pa pohvale in 
nagrade. Udeležencem športnih 
tekmovanj v počastitev dneva 
enote pa so izročili pokale in po
sebna priznanja. Dodati je treba, 
da je na prvenstvu enote dosegla 
največ točk enota Vladislava 
Vadnjala. 

Vsem udeležencem slovesnosti 
so pripravili skupno vojaško ko
silo — srbski fižol ali pasulj, 
praznovanje pa so zaključili z 
vojaškim veseljem. M. Ozmec 

'*»ip«dBiki ptujske enote so se ob prazniku poklonili spominu narodne-
8« heroj« DviuoM Kvedra-Tomaža, po katerem nosi vojašnic« tudi ime. 

Slabi gospodarski 
rezultati 

Rezultati ptujskega združenega dela v petih mesecih tega leta ni
so zadovoljivi, zato je o njih razpravljala tudi komisija za izvajanje 
dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije, ki je ustanovljena 
pri občinskem izvršnem svetu. 

»Posebej problematična so gibanja na področju industrijske pro-
izvodnjein izvoza. Po petih mesecih je rast industrijske proizvodnje 
komaj 1,7-odstotna, načrtovano pa je 3-odstotno povečanje. Prav pro
blemom usihanja dinamike rasti industrijske proizvodnje smo name
nili največ pozornosti. Tržne zakonitosti, kolikor že delujejo, se že 
odražajo v tistih organizacijah združenega dela, ki so bolj usmerjene 
v potrošne dobrine. Gre za tekstilno, usnjarsko industrijo, industrijo 
gradbenega materiala in za nekatere druge, zlasti za industrijo živil
skih proizvodov — vanjo štejemo tudi obe mešalnici močnih krmil. 
Te organizacije združenega dela beležijo padanje industrijske proiz
vodnje, zato smo jim namenili največ razprave,« je povedal Janko 
Bezjak, predsednik te komisije. 

Kakšne sklepe ste sprejeli? Kako je mogoče izboljšati sedanje 
stanje in doseči z resolucijo predvideno rast industrijske proizvodnje 
v teh organizacijah združenega dela? 

»V vseh teh oi^anizacijah iščejo notranje rezerve. Pripravljene 
imajo potrebne sanacijske ukrepe. Predvsem gre za oživljanje prodaje 
in s tem v zvezi za povečanje proizvodnje. Tipičen primer je proizvod
nja črno belih televizorjev v ptujskem tozdu Gorenja, kjer se zaloge 
kopičijo, kar je sploh značilno za belo tehniko. V tozdu iščejo možno
sti za povečanje izvoza, da bi nadomestili izpad povpraševanja na do
mačem trgu.« 

Najbrž pa na tujem trgu ne računajo s takšno ceno kot na doma
čem? 

»Ja, računajo na hitrejše drsenje dinarja, da bo izvoz stimulati
ven. Pričakujejo pa tudi dodatne izvozne stimulacije, ki naj bi jih 
uvedli v prihodnjem obdobju, če hočemo uspeti na zahtevnih zahod
nih tržiščih.« 

To pomeni, da vsje te organizacije združenega dela že čutijo vpliv 
delovanja tržnih zakonitosti. Kupna moč je padla, izdelki ne gredo v 
prodajo, skladišča so polna. Torej bi v teh organizacijah le morali 
ugotoviti, da nekaj ni v redu s ceno izdelkov? 

»Očitno še ni prave pripravljenosti, da bi zaradi manjšega pov
praševanja cene posameznim izdelkom znižali. Vsak poskuša ohraniti 
sedanjo raven cen in če ni prodaje, zmanjšujejo proizvodnjo. To je 
najslabša možna rešitev za pravo stabilizacijo našega gospodarstva. 
Le s povečano proizvodnjo in z zniževanjem cen lahko pričakujemo 
nekoliko bolj stabilno gospodarstvo na daljši rok in s tem zmanjšanje 
inflacije. To je pri omenjenih proizvodih še kako nujno, saj ugodne 
obrestne mere naravnost silijo prebivalce k večjemu varčevanju.« 

Ali je stabilizacijska komisija tem organizacijam združenega dela 
predlagala kako naj ukrepajo? 

»Razčlenili smo temeljne vzroke, ki so posamezne organizacije 
privedle v to stanje in se dogovorili, da se bomo po polletnih periodi
čnih obračunih sestali s predstavniki vseh organizacij, ki ne dosegajo 
niti ravni lanske proizvodnje in s tistimi, ki ne dosegajo za letos pred
videne stopnje rasti industrijske proizvodnje. Na tem sestanku bomo 
natančno opredelili vzroke in ocenili možnosti za oživitev proizvod
nje v drugem polletju.« N. D. 

V nedeljo referendum 
v KS Dolena 

Po predhodnih temeljitih razpravah na zborih občanov in spreje
tih planskih dokumentih za obdobje 1986—1990 ter na osnovi letnega 
plana KS Dolena sta skupščina in svet KS Dolena sredi junija spreje
la sklep o razpisu referenduma za krajevni samoprispevek. Pravza
prav gre za 6 mesečno podaljšanje zbiranja sredstev za naloge iz tega 
srednjeročnega obdobja, to je do konca leta 1985, ter za sofinancira
nje skupnih nalog v naslednjem srednjeročnem obdobju 1986—1990. 

Do konca tega leta bodo sredstva iz krajevnega samoprispevka 
namenili za sofinanciranje izgradnje telefonskega omrežja, cestne raz
svetljave, vzdrževanje cest, izgradnjo avtobusnih postajališč, izgrad
njo transformatorske postaje, skupnih komunalnih objektov in osta
lih nalog. 

Z zbranimi sredstvi za naslednje srednjeročno obdobje bodo v 
KS Dolena sofinancirali modernizacijo oziroma asfaltiranje cest na 
območju KS, vzdrževanje krajevnih cest, vodovod Jurovci —Dolena, 
adaptacijo električnega omrežja in RTP postaj, sofinanciranje elektri
čne razsvetljave, razširitev PTT omrežja ter ostalih skupnih nalog v 
}CS. 

Vsa glasovalna mesta na območju KS Dolena bodo odprli to ne
deljo, 21. julija, ob sedmih zjutraj. —OM , 

Peta številka VESTI 
Prejšnji teden je izšla letos že peta številka VESTI, glasila občin

ske organizacije ZK.S Ptuj. Večina vsebine je namenjena slušateljem 
Sole socialističnega samoupravljanja — oddelka ZK občine Ptuj, saj 
poleg poročila o delu šole prinašaio prispevke 25 slušateljev šole, ki 
so jih napisali v okviru naloge iz dopolnilnega programa sole. Vsebi
no so izbrali slušatelji iz življenja in dela v svoiem delovnem okolju. 

Nadalje je v glasilu objavljen razpis vseh oblik idejnopolitičnega 
usposabljanja in marksističnega izobraževanja komunistov v izobra
ževalni sezoni 1985/86, delovni dogovor poverjenikov za idejnopoliti-
čno usposabljanje komunistov v OO ZKS ter koledar tega usppsablja; 
nja. Pomembni so tudi poudarki iz razprav o kulturi v ptujski občini 
in sklepi razširjene seje občinskega komiteja ZKS, saj morajo razpra
vi o kulturi slediti tudi dejanja. FF 

Člani ptujskega kluba brigadirjev, 
2 0 . julija gremo na delo! 

v počastitev 22. julija — Dneva vstaje sloven
skega naroda, organizira Klub brigadirjev »Franc 
Belšak-Tone« Ptuj svoj 2. letošnji udarniški dan 
na zvezni mladinski delovni akciji »Slovenske go
rice '85«. Zbor za odhod na delovišče bo v soboto, 
20. julija ob 7. uri zjutraj v Ptuju na Trgu mladin
skih delovnih brigad. Delali bomo na delovišču v 
krajevni skupnosti Benedikt v občini Lenart v Slo
venskih goricah. 

Naš 1. udarniški dan v krajevni skupnosti De-
sternik, 22. junija, nam je vsem udeležencem ostal 
v nepozabnem spominu. Na delovišču izgradnje 
vodovodnega omrežja smo se srečale generacije, 
od najmlajših do najstarejših ter ramo ob rami de
lali kot en mož in borec za srečnejši jutri vseh na
ših ljudi. 

Prostovoljno delo ima v sebi nekaj velikega, kar 
plemeniti in osrečuje človeka, utrjuje zavest, da je 
vsak zamah z lopato in krampom korak bližje k ci
lju, ki smo si ga v naši samoupravni socialistični 
družbi zastavili. Ta cilj pa je, da ljudje s svojim de
lom ustvarjamo človeka vredno življenje v sleher
nem delu naše domovine. Bitka za ta cilj pa je toli

ko bolj pomembna in zahtevnejša na manj razvitih 
območjih, med katere sodita tudi Haloze in Slo
venske gorice. 

Pomemben delež k hitrejšemu razvoju manj raz
vitih območij prispevajo mladi s prostovoljnim de
lom, zato moramo v naši družbi dajati veliko večji 
pomen mladinskim delovnim brigadam in vsem 
drugim oblikam organiziranega prostovoljnega 
dela. 

Naj nam nikoli ne bo žal znoja in ne žuljev, kaj
ti vse tisto, kar naredimo s prostovoljnim delom za 
naše ljudstvo in za našo domovino, je vrednota in 
bogastvo, ki nas plemeniti in osrečuje. 

Teh nekaj misli je naša napotnica na 2. udarni
ški dan, ki ga bomo člani Kluba brigadirjev 
»Franc Belšak-Tone« Ftuj opravili v sosedni obči
ni Lenart, skupaj z mladimi brigadirji 2. izmene 
zvezne mladinske delovne akcije »Slovenske gori
ce '85«. 

Hkrati pa že sporočamo, da se bomo na 3. udar
niški dan v počastitev 8. avgusta — praznika obči
ne Ptuj, podali v soboto, 17. avgusta. FB 



4 — D E L E G A C I J E O B R A V N A V A J O 1 8 . ju l i j 1 9 8 5 - TEDNIK 

35 LET SAMOUPRAVUANJA ~ SEDANJE IN BODOČE NALOGE 

Velika pravica, hkrati pa tudi 
velika odgovornost 

»Upoštevati moramo, da sistemske rešitve, najsibodo še tako popol
ne, ne morejo same po sebi zagotoviti reproduciranja samoupravnih so
cialističnih odnosov brez ustrezne dejavnosti subjektivnih sil. Pa ne le kot 
oblikovalca sistema, temveč predvsem njegove notranje moči, ki ga (hra
ni) s socialistično in samoupravno vsebino in enotnim interesom jugoslo
vanskega delavskega razreda. 

Ne da bi hotel zanikovati nujnost krepitve sistema, bi rad poudaril, 
da se nam zaradi pogosto neustrezne dejavnosti družbenopolitičnih orga
nizacij ni posrečilo v zadostni meri izkoristiti vse obstoječe samoupravne 
instrumente,« je ob 35-letnici samoupravljanja opozoril predsednik sveta 
ZSJ Lazar Djodjič. 

SAMOUPRAVLJANJE - MI
SEL DELAVSKEGA RAZRE

DA 
Praznik — dan samoupravljal-

cev in 35-letnico samoupravlja
nja smo v ptujski občini proslavi
li delavno in sicer z okroglo mi
zo, ki je potekala pod Titovo mi
slijo: »Samoupravljanje — misel 
delavskega razreda.« 

Na okrogli mizi smo se spom
nili zgodovinskih začetkov samo
upravljanja, aktualizirali današ
nji trenutek v razvoju samoupra
vljanja in ponovili tisto, kar že 
vsi poznamo, pa vendar ne ures
ničujemo. 

Manjka nam ODGOVORNO-
STL Samoupravna odgovornost 
pa je sposobnost za sporazume
vanje, spoštovanje in usklajeva
nje različnih interesov, sposob
nost ravnanja po sprejetih dogo
vorih in sprejemanje njihovih 
posledic. 

Samoupravljanje je proces, v 
katerem se približujeta vlogi pro
izvajalca in upravljalca ter zdru
žujeta v isti osebi — v istem 
družbenem sloju — v delavskem 
razredu. Samoupravljanje se je 
pri nas začelo s t. im. delavskim 
samoupravljanjem leta 1950. Sa
moupravljanje je bilo najprej 

• uvedeno v gospodarstvu in šele 
kasneje tudi v družbenih dejav
nostih. Iz delovnih organizacij se 
je razširilo v organizacijo celotne 
jugoslovanske družbe. 

S tem so delavci dobili novo 
možnost, da o svojem delu in nji-

Temelj vseh svoboščin in 
pravic delovnih ljudi in obča
nov v naši samoupravni socia
listični družbi je pravica do sa
moupravljanja. To je nova in 
neposredna demokratična so
cialistična pravica, ki je mo
žna edino v razmerah družbe
ne lastnine nad proizvajalnimi 
sredstvi in vladajočega položa
ja delavskega razreda v druž-
br. Njeno bistvo je odločanje o 
osebnih, skupnih in splošnih 
družbenih interesih, uresničuje 
pa se v vseh temeljnih in dru
gih organizacijah združenega 
dela, krajevnih skupnostih, sa
moupravnih interesnih skup
nostih in v vseh drugih samou
pravnih organizacijah in skup
nostih, v družbenopolitičnih 
skupnostih kakor tudi v vseh 
drugih oblikah samoupravne
ga združevanja in medsebojne
ga povezovanja delovnih ljudi 
in občanov. Tako postaja člo
vek subjekt in nosilec vseh 
družbenih odnosov in iz takš
nega njegovega položaja in 
vloge v družbi izhaja celoten 
naš družbenoekonomski in po
litični sistem. , 

hovih rezultatih prično odločati 
udi zunaj okvira svoje delovne 
)rganizacije, torej v družbeno-
•olitični skupnosti. Samoupra-
'ianje postane integralni druž

ni proces - že po ustavi iz le-
: 1963. Naš sistem socialistične-

samoupravljanja — s tem ne 
.imo poudariti le samoupra-
janja delovnih ljudi in občanov 

temeljnih organizacijah in 
.upnostih, temveč tudi njihovo 
ravilno vlogo in odločanje v 
užbeno-ekonomskem sistemu 

političnem sistemu nasploh 
Mroma oblast, ki izvira iz njih 
mih in ki jo tudi sami izvršuje-

Vendar pa — ne glede na re-
Itate, dosežene v razvoju sa-
lupravljanja kot integralnem 
jžbenem procesu — samou-
ivljanja še ni dokončno razbi-
tehnokratizma in drugih struk-
- družbene moči. Samoupra-
anje lahko postane revolucio-
rni proces in bistvo družbeno-
iitičnega sistema le, če ga bo-
' nosili samoupravljalci, ne pa 

itucije. 

Pravica do samoupravljanja je 
brez dvoma velika pravica, hkra
ti pa tudi velika odgovornost, 
kot poudarja Edvard Kardelj. 
»V sistemu samoupravne demo
kracije mora človek polno odgo
varjati za usodo drugega člove
ka. Zato se v naši samoupravni 
socialistični družbi uresničujejo 
svobode in pravice človeka in 
občana le v medsebojni solidar
nosti ljudi — z izpolnjevanjem 
dolžnosti ter odgovornosti vsa
kogar do vseh in vseh do vsako
gar oziroma vsakdo je dolžan 
spoštovati svobode in pravice 
drugih ter je odgovoren za to.« 

P R V A K O N F E R E N C A S A M O -
U P R A V L J A L C E V O B C I N E 
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Prva konferenca samoupra-
vljalcev občine Ptuj je delala na 
dveh plenarnih sejah in v treh 
komisijah. V razpravah je bilo 
ugotovljeno, da je ekonomski 
vzpon in velik razvoj našega go

spodarstva in družbenih služb 
odraz sposobnosti, ustvarjalnosti 
in energije delovni ljudi tako na 
delovnih mestih kot v organih 
upravljanja. Poleg velikih uspe
hov so • bile ugotovljene tudi 
mnoge slabosti, ozko gledanje, 
slabosti sistema in togosti neka
terih predpisov, ki zavirajo večjo 
sproščenost delovnih ljudi in ki 
jih je potrebno odpraviti oziro
ma spremeniti. Po IV plenumu 
C K ZKJ je akcija delovnih ljudi 
učinkovitejša, politično in druž
beno življenje se je razgibalo v 
vseh organizacijah, še najbolj pa 
v Z K, ki prva izvaja velike spre
membe, da se še bolj okrepi kot 
instrument družbenih skupnosti 
delovnih ljudi, kot vodeča idejna 
politična sila v sistemu samou
pravljanja. 

Konferenca je tudi ugotovila, 
da so v vseh delovnih kolektivih 
bile izvedene konference samou-
pravljalcev, ki so analizirale in 
kritično ocenile delo samouprav
nih organov in celotnega samou
pravnega mehanizma ter ji dale 
ustrezna napotila za vsebinske 
priprave in analizo dosedanjega 
razvoja samoupravljanja. 

Ob koncu je zaključila, da je 
bilo delo uspešno in da so bila 
obdelana vsa vprašanja z vseh 
področij samouprave. Sprejela je 
28 obvezujočih sklepov in pozva
la, da se z vso vnemo, sposob
nostmi in revolucionarnim pole
tom v vseh okoljih zavzemajo za 
uresničevanje sprejetih sklepov. 

A K T U A L N O S T I S III . K O N 
G R E S A S A M O U P R A V U A L -
C E V J U G O S L A V I J E I Z L E T A 

1981 

Osnovna ugotovitev kongresa 
je bila, da ne moremo govoriti o 
kriznem stanju socialističnega 
samoupravljanja v Jugoslaviji, 
temveč da ekonomsko stanje in 
težave v njem objektivno zmanj

šujejo samostojno odločanje s 
celotnim dohodkom (kupopro
dajni odnosi, zapiranje, vztraja
nje na starih odnosih v gospo
darjenju in podobno). S tem pa 
prihaja tudi do težav v samou
pravljanju in do nekaterih »nesa-
moupravnih« poti pri razreševa
nju le-teh. 

Tretji kongres samoupravljal-
cev je tudi poudaril, da v imenu 
delavcev ni več mogoče odločati. 
Poleg tega se je zavzel za krepi
tev oblasti delavskega razreda, 
razvijanje vseh oblik samoupra
vne socialistične demokracije ter 
dvig samoupravne zavesti. 

V zadnjih letih, je ugotovil 
kongres, smo zelo napredovali 
na gospodarskem in samouprav
nem področju. Ob tem pa so de
lavci odkrito, glasno in jasno go
vorili o nedoslednem izvajanju 
sprejetih rešitev, nesamouprav-
nem obnašanju, naporih posa
meznikov, formalnih in nefor
malnih organov oziroma skupin, 
ki so sicer načelno za samoupra
vno reševanje problemov, v 
praksi pa se obnašajo drugače, o 
pojavih birokratizma in tehno-
kratizma ter o odločanju o do
hodku mimo delavcev. 

Kongresna razprava se je loti
la tudi vprašanja enakosti pogo
jev dela in pridobivanja dohod
ka znotraj panog in med posa
meznimi panogami oziroma de
javnostmi gospodarstva. Poudar-

foto Ciani 

jeno je bilo, da so pogoji tako ra
zlični in da je pogosteje po
membneje, v kateri panogi delaš, 
ne pa KAKO DELAŠ in GO
SPODARIŠ. 

Te razlike so škodljive in jih 
moramo premagovati z vzposta
vitvijo realnih odnosov znotraj 
reprodukcijskih celot in z ustrez
nimi ukrepi ekonomske politike 
(cenovno, davčno, devizno 
itd . . .). Potrebno pa bo uskladiti 
tudi odnose in pogoje gospodar
jenja za vse panoge. 

Pomembno vprašanje je tudi 
delitev dohodka na osebne do
hodke, ki še vedno ne temelji na 

delu oziroma prispevku posa
meznika k skupno ustvarjenemu 
dohodku ter produktivnosti dela. 
Kongres je zahteval večje druž
beno in materialno vrednotenje 
proizvodnega in ustvarjalnega 
dela v primerjavi z admfnistrati-
vno-tehničnimi opravili in nalo
gami, kar naj bi prispevalo k več
jemu odločanju mladih za proiz
vodne poklice. 

Se vedno velja, da znamo do
bro meriti proizvodne delavce, 
delavce v skupnih službah pa 

Socialistično samoupravlja
nje, se pravi pravica do samou
pravljanja, je nedvoumno veli
ka pravica, toda hkrati tudi 
velika odgovornost, ker mora • 
sistemu samoupravne demo
kracije vsak človek imeti vso 
odgovornost tudi za usodo-
drugega človeka. 

praviloma ne moremo, čeprav ra
vno ti delavci vplivajo na obliko
vanje meril za proizvodno delo. 

Danes rešujemo ta vprašanja 
prek samoupravnih sporazumov 
dejavnosti, ta proces pa v ptujski 
občini teče še prepočasi. 

O S E B N A I N K O L E K T I V N A 
O D G O V O R N O S T 

Kongres je ostro poudaril zah
tevo po ugotavljanju odgovorno
sti in to osebne in kolektivne. V 
tem okviru pa je potrebno odgo
vornost jasno opredeliti in pre
prečiti, da se osebna odgovor
nost skriva za kolektivno. 

Delegati so se tudi zavzeli za 
odločno preprečevanje pojavov 
privatizacije družbene lastnine, 
korupcije, prekupčevanj, privile
gijev, nediscipline in zahtevali, 
da se v konkretnih primerih upo
rabijo ustrezni zakonski in drugi 
ukrepi. 

Delovanje delegatskega siste
ma je v veliki meri odvisno od 
aktivnosti družbenopolitičnih or
ganizacij v posameznih okoljih. 
Delegacije in delegatska telesa 
se morajo kar najbolje organizi
rati in usposobiti kot samostojna 
telesa temeljnih samoupravnih 
organizacij in skupnosti, ki v 
stalnem stiku z volilno bazo sa
moupravno in politično organizi
rane delovne ljudi in občane po
vezujejo v delegatske skupščine, 
pri čemer je nujno zagotoviti de
legacijam vse potrebne informa
cije in strokovno pomoč. 

Kongres je tudi zahteval, da 
nosilci funkcij politične oblasti 
opravljajo to funkcijo dosledno 
v interesu samoupravljanja, da 
bi zavarovali samoupravne inte
rese delavcev in drugih delovnih 
ljudi ter njihovih samoupravnih 
organizacij in skupnosti, s tem 
pa pomagali ustvarjati možnosti, 
da se problemi in odnosi v celoti 
urejajo na samoupravnih teme
ljih, ne pa z akti prisile in anarhi
čno. 

Opozoril pa je še na vlogo sin
dikatov kot najširše razredne or
ganizacije delavskega razreda in 

delovnih ljudi v boju za krepitev 
družbenega položaja samoupra
vno združenih delavcev kot vla
dajoče ekonomske in politične 
sile družbe. 

Na te in še druge sklepe, stališ
ča in usmeritve III. kongresa sa-
moupravljalcev Jugoslavije je na 
okrogli mizi spomnil Edi Kup-
čič, predsednik občinskega sveta 
ZSS Ptuj. 

T E M E U N E SMERI DELOVA
NJA 

Udeleženci okogle mize — Sa
moupravljanje — misel delav
skega razreda — so podprli sta
lišča in sklepe prve konference 
samoupravljalcev občine Ptuj iz 
leta 1967, saj v mnogočem opre
deljuje vzroke in naloge, kot jih 
opredeljujemo danes. 

V nadaljevanju navajamo te
meljne smeri bodočega delova
nja: 

— Razvijanje socialističnih sa
moupravnih odnosov kot tiste 
družbene vrednote, ki omogoča 
več svobodne ustvarjalnosti in 
pristne medčloveške odnose; 

— trdna odločenost, da bomo 
vsi skupaj in vsak del posebej ži
veli od rezultatov lastnega dela 
in ustvarjenega dohodka ter ob '. 
tem uresničevali solidarnost in/i 
vzajemnost ter izpolnjevali druge ! 
ustavne obveznosti do družbe; 

— graditev takih materialnih i 
osnov, ki bodo zagotovile polno i 
zaposlenost, socialno varnost ; 
starejšim in mlajšim generacijam • 
in vse ostalo, kar sodi v kakovo- ; 
stno življenje; 

— ustvarjalno vključevanje v * 
jugoslovansko in svetovno skup
nost ob sočasni krepitvi nacio
nalne samobitnosti vseh delav
cev slovenskega naroda v mati
čni domovini in v zamejstvu; 

— omogočanje vsestranskega 
razvoja kulture, izobraževanja in 
predvsem znanosti, kar nam bo 
odprlo vrata v svet; 

— učinkovitejše varovanje na
rave in zdravja ljudi. 

Ce želimo doseči omenjene ci
lje, moramo našo družbo, zlasti 
še gospodarsko življenje, spre
meniti tako, da bomo s skupnimi 
močmi pomagali neučinkovitim 
gospodarjem, nehali s sprejema
njem normativnih določil brez 
možnosti realizacije, zajezili inf
lacijo zakonov, predpisov, odlo
kov in podobno. 

Udeleženci okrogle mize so odlo
čno podprli: 

— sodobne strokovne oprede
ljene tehnološke rešitve, 

— modernizacijo proizvodnje 
in vključevanje v jugoslovansko 
in mednarodno delitev dela, 

— inovacije in spodbudno na
grajevanje inovatorjev. 

foto Preac 

— jasne usmeritve planov in 
perspektivne odločitve, 

~ pretok idej, celovito, pra
vočasno in odgovorno informira
nje, 

— ekonomske zakonitosti, 

- - delitev po delu in rezulta
tih dela, 

— proizvodnjo, ki bo slonela 
na kakovosti, upoštevala roke in 
bo izvozno usmerjena, 

— odgovornost ori delu in do 
dela, odgovornost pri izvajanju 
delovnih zadolžitev, pri članskih 
usmeritvah, pri predlaganju, 
sprejemanju in izvajanju skle-
F>ov, odgovornost pri informira-

Pravico do sanMNipravIjaBJa 
in pravico dela z dmibeBimi 
sredstvi uresničujejo delavci v 
združenem delu z vrsto koa-
kretnih pravic, obveznosti in 
odgovornosti, posebno kar za
deva uporabo, upravljanje in 
razpolaganje z družbenimi 
sredstvi in dohodkom, kakor 
so pravica in dolžnost delav
cev, da samoupravno organizi
rajo združeno delo, se pravi, 
da pod pogoji, določenimi z 
zakonom, organizirajo temelj
no organizacijo združenega 
dela, da odločajo o združeva
nju v delovno in sestavljeno or
ganizacijo združenega dela in 
v druge oblike združevanja, 
pravica, da izločijo temeljno 
organizacijo iz sestave delovne 
organizacije in druge pravice 

nju in v družbenopolitičnem de
lu. 

V nadaljevanju pa so navedli 
področja oziroma vprašanja, ki 
jih je potrebno izločiti iz vsakda
nje samoupravne prakse. To so: 
administrativne odločitve in iz 
njih izhajajoče pritiske, podruž-
bljanje nedela, izgub, odgovor
nosti, neperspektivni plani, na
ložbe brez ciljev in perspektiv, 
širjenje neproduktivne režije, 
zmanjševanje samoupravnih pra
vic, razprave, ki govore o spre
membah samoupravnega sistema 
in ne izhajajo iz zahtev delavske
ga razreda, da se mora naš samo
upravni socialistični sistem do
grajevati v sistem, ki bo kos vse
mu in vsakemu. 

Za uresničitev tako opredelje
nih ciljev je potrebna mobilizaci
ja vseh delovnih ljudi in občanov 
v ptujski občini. Da bi prišlo do 
realizacije v čim krajšem času, 
bo sklicana tudi II. konferenca 
samoupravljalcev občine Ptuj, na 
kateri bo osrednja pozornost 
posvečena samoupravljanju in 
delegatskemu sistemu. 

Priprave na XI. kongres ZS Slovenije in 
X. kongres ZS Jugoslavije 

XI. kongres ZS Slovenije bo 21. in 22. mar
ca 1986 .' Ljubljani. Kongres bo obravnaval 
tri osnovne teme: 

— uresničevanje socialističnega samou
pravljanja v pogojih gospodarske stabilizaci
je, 

— človekovo ustvarjalno delo, kot pogoj 
nadaljnjega osvobajanja dela, 

— usposobljenost zveze sindikatov za 
aktivnost ^ združenem delu in skupščinskem 
sistemu. 

Kongres bo pomenil predvsem mobilizaci
jo in okrepitev družbene aktivnosti vsega člo
veštva, organizacij in organov, da še bolj or
ganiziramo, dosledno in učinkovito uresniču
jemo sprejete usmeritve in naloge, zlasti dol
goročni program gospodarske stabilizacije in 
pri tem utrjujemo vlogo in funkcijo sindika
tov v združenem delu in političnem sistemu 
socialističnega samoupravljanja. 

Na kongresu bomo opredelili naloge za 
učinkovitejši prodor ustvarjalnega dela, kot 
ene izmed oblik osvobajanja dela in človeka. 
S tega vidika je treba usmerjati tudi naš eko
nomski razvoj, razvoj proizvajalnih sil, teh
nologije in organizacijo dela, Icajti od tega je 

odvisna osvoboditev dela tudi znotraj delov
nega procesa. 

S A M O U P R A V L J A N J E I N U S T V A R J A L 
N O D E L O - N A J V I Š J A V R E D N O T A 
Č L O V E K A 

s tem želimo v prelomnem obdobju posta
viti v ospredje nadaljnjo krepitev družbenoe
konomskega položaja delavca v združenem 
delu oziroma z ustavo opredeljenih socialisti
čnih samoupravnih odnosov med združenimi 
delavci in do družbenih sredstev za proizvod
njo, razvoj proizvajalnih sil za obdobje III. 
industrijske revolucije, s tem pa tudi odgo
vornost zveze sindikatov za vključevanje v 
svetovni tehnološko-tehnični in znanstveni 
razvoj, saj postaja znanje in njegova ustvar
jalna uporaba temeljni dejavnik družbenega 
napredka. 

Misel in revolucionarno delo tovariša Tita 
in Kardelja sta nam pri tem trajno napotilo 
za razmišljanje in politično ravnanje. 

Iz take opredelitve kongresa izhaja tudi 
nekoliko drugačen značaj kongresnih doku
mentov, predvsem resolucije. Ta bo krajša 
kot sicer in bo predvsem obsegala tri temelj

ne kongresne teme, druge stvari pa opredeli
la z vidika, koliko vplivajo oziroma so pove
zane z osnovnimi problemi oziroma cilji, za 
katere si zveza sindikatov prizadeva v nasled
njem obdobju. Tako bo resolucija bolj akcij
ski program in mobilizacijska podlaga za 
konkretno aktivnost v vsakem okolju. 

V pripravah na X. kongres zveze sindikatov 
Jugoslavije je potrebno dati poudarek pred
vsem reševanju številnih vprašanj na področ
jih, za katera je Zveza sindikatov ena od os
novnih nosilcev aktivnosti v naši družbi ali 
pa so pomembna za uresničitev nalog sindi
kata. 

Tako bo X. kongres govoril o planiranju in 
povezovanju združenega dela na enotnem ju
goslovanskem trgu, delovanju Zveze sindika
tov na področju socialne politike in zaščite 
standarda, uresničevanju vloge in nalog sin
dikatov v procesu samoupravnega odločanja 
v združenem delu, uresničevanju oblik pove
zovanja v osnovnih organizacijah ZS v zdru
ženem delu in uresničevanju vloge in načina 
dela organov sindikata na razvijanju in utrje
vanju kolektivnega dela in odgovornosti. 
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DOBER DAN, DIMNIKAR 
PRIHAJA 

Ni mogoče mimo ugotovitve, da se dimnikarska služba v Sloveniji 
kol tudi v naši občini v zadnjih 15—20 letih ni razvijala kot ostale dejav
nosti. Celo nasprotno, precej je nazadovala in zato imamo danes razko
rak med potrebami in številom dimnikarjev, ki naj bi te potrebe zadovo
ljevali. 

Vzrokov za nazadovanje je več in se dopolnjujejo. V šestdesetih in 
sedemdesetih letih smo v veliki meri prešli na uporabo takrat cenenih te
kočih goriv. Ta imajo čistejše izgorevanje in čiščenja kurilnih naprav niso 
bila potrebna tako pogosto kot prej pri trdih gorivih. Obenem pa se je z 
uvajanjem daljinskega ogrevanja število kurišč zmanjšalo. Oboje je po
vzročilo močno zmanjšanje potreb po dimnikarskih storitvah. 

Število dimnikarjev je začelo upadati. 

Od preko 900 v celi Sloveniji 
je to Število upadlo v začetku 
Šestdesetih let na 380. Dimnikar
ji so odšli na delo v tujino, kjer 
je ta poklic še danes visoko ce
njen, drugi so se prekvalificirali, 
veliko se jih je v tem času tudi 
upokojilo. 

Priliv mladih kadrov je bil ne
znaten in je še danes, saj edina 
dimnikarska srednja šola na 
Gradbeni srednji šoli v Mariboru 
ic leta nazaj ne zbere toliko 
učencev, da bi imeli lahko svoj 
razred, temveč mora tistih nekaj 
učencev priključiti razredom zi
darjev. 

Drugi vzrok odliva pa je v ma
lo poznanem dejstvu, da je dim
nikarsko delo eno najtežjih in 
zdravju škodljivih. Na osnovi 
ugotovitve 17-letnega zaposlova-1 
nja in raziskav Republiškega za- ] 
voda za varstvo pri delu v Lju- \ 
bljani o vplivu delovnega okolja ' 
na zdravstveno stanje dimnikar
jev v Sloveniji bo benificirana 
delovna doba dimnikarjev letos 
povišana od dosedanjih 14 na 16 
mesecev. 

Tretji vzrok so bili izredno niz
ki osebni dohodki. Še v avgustu 
1984 so znašali za kvalificiranega 
dimnikarja v OZD »Dimnikar
sko podjetje Ptuj« približno 2 
stara milijona. 

Četrti vzrok je nereden delo
vni čas. Velika dela v industriji 
se opravljajo v času remontov, to 
je ob prvomajskih praznikih, no
voletnih in drugih praznikih, 
redno delo pa takrat, ko industri
ja stoji — ponoči, ob sobotah in 
nedeljah. Poleg tega se vsa ta de
la izvajajo neprekinjeno dokler 
niso končana. So dela, ko ekipa 
dimnikarjev dela tudi dva dni in 
noči neprekinjeno. 

Peti vzrok je, da se je z upada
njem potreb spremenil tudi od
nos občanov do dimnikarja, ki je 
bil stoletja dobrodošel v vsaki hi
ši. Dimnikarski poklic se je raz
vrednotil do te mere, da starši v 
Prekmurju in Hrvaškem Zagorju, 
kjer je imel ta poklic stoletno tra
dicijo, danes straše otroke: če se 
ne boš učil, boš šel pa za dimni
karja. 

Zadnja leta smo v veliki meri 
prisiljeni spet prehajati na trda 
goriva, ki so veliko cenejša, pred
vsem pa sigumeje dosegljiva. Po
trebe po dimnikarskih storitvah 
so v porastu, dimnikarjev pa ni. 

Število dimnikarjev v DO upa
da, pridobimo pa lahko le nekva
lificirane delavce, ki pred kvalifi
kacijo veliko stanejo. 

Nujno je potrebno izenačiti 
cene storitev v občini z ostalimi 
kraji v Jugoslaviji, saj so bile pri 
nas cene nižje. Kljub temu, da so 
cene storitev pri nas še vedno ni
žje, pa je uskladitev cen v letu 
1985 omogočila v letošnjem letu 
občuten dvig osebnih dohodkov 
dimnikarjev in nabavo najosnov
nejših zaščitnih sredstev. 

Število delavcev se bo do kon
ca leta povečalo iz 24 na 30, kar 
pa je še vedno premalo, da bi v 
skladu z normativi obdelali celi 
teren. Izračuni kažejo, da bi rabi
li za obdelavo terena v skladu z 
normativi in zakonom 40 delav-
»"̂ v. V vseh teh letih so se zaradi 

V času od junija do avgusta iz
daja DO kemična in strojna ge
neralna čiščenja ter konzervira
nje vseh kurilnih naprav iz pla-
nienc in vodne strani. 

Z onemogočanjem in odkla
njanjem dimnikarskih storitev s 
strani občanov je očitno, da so 

smešno nizkih cen — povprečna 
letna rast od 1977 do 1984 je zna
šala 10,5 % — in vedno manjšega 
števila dimnikarjev postopoma 
opuščala redna čiščenja naprej v 
oddaljenejših, nato pa v vse bliž
jih področjih dela. Obiski, kjer 
so še bili, so postali neredni in 
marsikje izredno redki. 

Dela v industriji so se več ali 
manj opravljala v skladu z zako
nom. Izredno dobro je obdelan 
teren v Ormožu. 

Reorganizacijske spremembe 
ter planski pristop k delu nam bo 

(foto J. Bračič) ob povečanju števila dimnikarjev 
omogočil skupaj z dvigom cen, 
da bomo v drugem polletju 
uvedli redna čiščenja v cca 5000 
gospodinjstvih ptujske občine i 
(sedaj se čisti cca 2000), od janu- | 
arja leta 1986 naprej pa še v cca j 
3000 gospodinjstvih na ptujskem ' 
območju. V ormoški občini se 
delo opravlja v 3500 gospodinj
stvih in se obseg dela ne bo bi
stveno povečal. 

Pri ponovnem uvajanju rednih 
čiščenj pa žal naletimo na očitke, 
češ kaj se silite, kje ste pa bili do-
sedaj. 

Občani imajo po svoje prav. 
Vendar upamo, da nam bodo 
priznali, da pri vseh naštetih 
vzrokih, ki so povzročili odmira
nje dimnikarske dejavnosti in 
posledicah tega, dimnikarji sami 
nismo bili vsega krivi. 

Veliko občanov danes meni, 
da dimnikarska služba deluje kot 
servisna in se dimnikarja naroči, 
kadar se ga pač potrebuje. 

Temu ni tako. Zakon o dimni
karski službi in Pravilnik o rokih 
čiščenj (Ur. list SRS 16/74 in 
1/76) natančno urejata obvezno
sti in odgovornosti tako dimni
karske organizacije kot koristni-
ka kurilnih naprav. Zakon pred
pisuje tudi visoke kazni, tako za 
dimnikarja, ki ne izvaja del v 
predpisanih rokih kot koristnika, 
ki ne omogoči ali dopusti rednih 
čiščenj. Kakšne storitve in v 
kakšnih rokih so v gospodinjstvu 
obvezne, je razvidno iz tabele: 

Čiščenje kurilnih, dimnovodnih, prezračevalnih naprav ter dimnikov 
pri ostalih uporabnikih se opravlja v skladu z zakonom ter pravilni
kom. 

premalo seznanjeni ne samo z 
zakonom temveč tudi s pome
nom rednih in strokovnih čiščenj 
s stališča požarne varnosti, 
zmanjševanja porabe gonv m 
onesnaževanja ozračja. 

V Beogradu so z zasledova
njem 318 rednih in strokovno 

čiščenih kurišč ugotovili od 30 
do 50 % zmanjšanje porabe čiste
ga zraka za izgorevanje. 

Očitno se veliko ljudi ne zave
da, da že 1 milimeter saj na ogre
valnih površinah povzroči 5 — 
7 % večjo porabo goriva, 2 mili
metrska plast že čez 10%. Te iz
gube pa so še veliko večje pri 
smolnatih, katranskih in trdih 
mineralnih oblogah. Obe vrsti 
oblog se z ročnim čiščenjem ne 
da več odstraniti in je potrebno 
strojno ali celo kemično čiščenje. 

Te obloge nastajajo predvsem 
zaradi nestrokovnega, nerednega 
čiščenja in nepravilnega izgore
vanja ter tudi zaradi prisotnosti 
SOi in raznih rudninskih snovi v 
samih gorivih, tako trdih kot te
kočih. Od trdih oblog imajo do
daten negativen učinek pred
vsem žveplaste, ki s kondenzno 
vodo tvorijo žvepleno kislino, ta 
pa razžira kovinske dele v kurilni 
napravi. 

Medtem ko danes težko izbira
mo goriva, lahko dimnikar z red

nim in strokovnim čiščenjem ve
liko pripomore pri odstranjeva
nju vzrokov nepravilnega izgore
vanja. Pri še tako pravilno di-
menzionirani kurilni napravi 
(peč, dimnovod, dimnik) se s sa-
janjem kanali zmanjšujejo in ide
alno izgorevanje se zaradi 
zmanjšanega pretoka plinov in 
dima slabša, izkoristek pa zaradi 
izolativnega delovanja saj še do
datno pada. 

Poleg strokovnega čiščenja ko-
ristniku dimnikar svetuje najpri
mernejše dosegljivo gorivo za 
njegovo peč, pravilen način kur
jenja, možne spremembe na ku
rilnih napravah, ki bi vplivale na 
zmanjševanje porabe goriva itd. 
Vzroki nepravilnega izgorevanja 
so poleg neočiščene kurilne na
prave lahko še nepravilen način 
kurjenja, napačna dimenzionira-
nost peči, dimnovoda in dimni
ka, nepravilna višina dimnika, 
neustrezno dovajanje svežega 
zraka v kurilnico, nepravilna pri
ključitev peči, kurilnih naprav, 
neprimerno gorivo itd. 

V letošnji poletni sezoni, od 
~ julija do konca oktobra, bomo 
skladno z zakonom in pravilni
kom o dimnikarski službi skupaj 
s požarno in sanitarno inšpekcijo 
izvedli sistematično akcijo vseh 
aktivnosti, ki bi jih v tem času 
morali po zakonu vsako leto. 

Ker ta dela niso bila že leta 
storjena in so tudi sicer zamud
na, predvsem čiščenje iztočnic in 
tehnični pregledi, smo se odloči
li, da jih bomo izvedli temeljito 
in strokovno. 

Dela bomo organizirali po 
krajevnih skupnostih in bodo ob
segala: 

1. Čiščenje in požarnovarno
stni — tehnični pregled vseh 
aktivnih in neaktivnih kurilnih 
naprav. S tem so mišljeni štedil
niki, peči, centralne kurjave, 
dimnovodi, dimniki. To pomeni, 
da bomo pregledovali tudi v sta
novanjih, zato prosimo stanoval
ce in hišne svete, da omogočijo 
na dan obiska našega dimnikarja 
tudi vstop v stanovanje. 

Občani in hišni sveti bodo pre
jeli zapisnik o tem .pregledu in 
ugotovitve o pomanjkljivostih. 

2. Ob tej priliki bo dimnikar 
občanu v primeru potrebe sveto
val in sprejel naročilo za strojno 
ali kemično čiščenje centralne 
kurilne naprave ter na željo kon-
zervacijo. 

3. Čistili bomo saje iz iztočnic. 
Prosimo občane, da pripravijo in 
omogočijo dostop do dimniških 

vratic v kleteh. Marsikje, pred
vsem v starejših stavbah, so ta v 
drvarnicah stanovalcev, zato 
prosimo te in hišne svete, da bo
do na dan obiska ključi drvarnic 
dosegljivi, dostop pa prost. 

4. Čistili bomo prezračevalne 
naprave — zračnike. Kdaj in ka
tera dela od naštetih se bodo v 
posamezni krajevni skupnosti ali 
hišnem svetu izvajala, bodo naši 
dimnikarji občane pravočasno 
obvestili. 

Občane prosimo, da nam, 
dimnikarjem, omogočijo opraviti 
naše delo in ga sprejmejo z razu
mevanjem, saj je predvidena ak
cija namenjena urejevanju kuril
nih naprav, z namenom doseči 
večjo požarno varnost, zmanjše
vanju porabe goriv, zagotavlja
nju čistega zraka in podaljševa
nju življenjske dobe kurilnim, 
dimnovodnim in prezračevalnim 
napravam ter dimnikom. 

DIREKTOR: 
ing. Ivan Kukovec 

• DR. RAJKO BRGLEZ O PRIMERU i 
DR. JANEZA RUGUA | 

»Izpolnjen je le en 
pogoj. . .« 

Sredstva javnega obveščanja so v zadnjem času priobčila več se
stavkov o primeru ar. Janeza Ruglja. Tako smo tudi izvedeli, da mu je 
ponovno omogočeno delo, kar pa je le eden izmed pogojev, ki jih 
zahteva. Postavil je namreč štiri pogoje. Daleč največji problem je re
habilitacija doktorja Ruglja. Postopek teče že pet let, čeprav je rok 
šest mesecev. Doktorsko disertacijo je opravil že leta 1979 na fakulteti 
v Reki in sta jo verificirala profesor Hudolin iz Zagreba, prisoten pa 

1'e bil tudi profesor Lev Milčinski iz Ljubljane in drugi psihiatri —al-
:ohologi iz Jugoslavije. 

V javnosti si različno razlagamo njegove zahteve^ največ ljudi si 
jih razlaga kot izsiljevanje. Kaj pa pravite v strokovnih krogih? 

»Dr. Rugelj je začel s svojim delom na področju alkoholizma že 
leta 1970. Pred tem je kot psihiater služboval v JLA. Tega leta se |e za
čel usposabljati pri profesorju Hudolinu v Zagrebu, ki je takrat ze 15 
let vodil uspešno svetovno priznano metodo socialno-psihiatričnega 
zdravljenja alkoholizma. Ta metoda je danes v svetu visoko cenjena 
in se uporablja tudi v večjem delu Jugoslavije ter tudi v nekaterih ev
ropskih državah. 

Leta 1971 je to metodo uspešno prenesel na psihiatrični oddelek 
ljubljanske psihiatrične bolnišnice na Škofijici. Tam je čez noč spre-

Program dr. Janeza Ruglja so sprejeli tudi zdravljenci skupine C 
terapevtske skupnosti zdravljenih alkoholikov Ptuj, ki dela v DO Agis 
Ptuj. Uspehi so veliki. Skozi aktivnosti dr. Janeza Ruglja so pritegnili 
tudi družinske člane zdravljencev in vsi so program dobro sprejeli. 
Tako so tudi dokazali, da je tradicionalni dopovedovalni — razlagal
ni sistem preživel. 

O delu dr. Janeza Ruglja so zdravljenci govorili tudi na ponedelj
kovem sestanku. 

menil prejšnji tradicionalni psihiatrični sistem in uvedel sistem profe
sor Hudolina. Da bi ne bil pri tem osamljen, je zahteval, da ga nadzi
ra profesor Branko Lang iz Zagreba. 

Sistem je izpopolnjeval tri leta, vendar so ga leta 1974 onemogo
čili pri delu in zahtevali njegov odstop. Takrat se je zaradi različnih 
pritiskov umaknil v ambulanto za alkoholizem in bolezni odvisnosti 
na Bohoričevo 4. V tem času je v njem tudi že dozorela ideja o sku
pinskem zdravljenju alkoholizma ob delu. S tem delom je sicer začel 
ze v letu 197! in ga je na podlagi izkušenj stalno izpopolnjeval. 

Skozi program dr. Janeza Ruglja. ki zahteva obvezno branje stro
kovne literature, leposlovnih knjig, planinarjenje, redno telovadbo in 
urejanje odnosov v družini in na aeJovnem mestu, je šlo v desetih le
tih prek tisoč zdravljencev s svojimi družinami. Svoje rezultate je ob
javil v petih knjigah, ki so sedaj izšle. V bodoče bi naj izšlo še sedem 
Icnjig s tega področja. 

Ves čas je tudi pri tem delu naletaval na težave — sproženih je 
bilo vrsto postopkov (ki jih je sprožil sam ali kdo drug proti njemu). 
Bilanca: večina teh postojjkov se je končala s tem, da so ali zapadli 
ali pa niso bili ustrezno rešeni. V svoji peticiji tudi zahteva, da se ne
dokončani postopki zoper njega ali tiste, ki jih je on sprožil zoper 
druge, ustrezno rešijo. 

Vsa ta borba ga je prisilila, da se je letos odločil za ta korak. 2e 
leta 1982 mu je uradno potekla delovna doba, ker je imel v delovno 
dobo všteta tudi partizanska leta. 

Vendar on živi za delo in iz dela. vse svoje življenje je stavil na 
kocko, pomagati družinam zdravljenih alkoholikov — tistim seveda, 
ki se želijo zdraviti. Ker je tem želel pomagati, je pustil na cedilu tudi 
svojo družino, ki jo je s tem seznanil ter ga v tem tudi podpira. Odlo
čil se je, da svoje življenje posveti samo temu in če mu to delo ne bo 
omogočeno, je njegovo življenje brez smisla,« je zaključil dr. Rajko 
Brglez. M G 



Dober den no vsen lepi in vroči pozdrov. Prav zaresen vroči, saj so se' 
zdaj te le tisti provi pesji dnevi začeli, ki smo jih tak dugo čakali. Gnes v\ 
ponedeljek 15. julija gdo van jaz toto pismo pisen je tak vroče, ke naš pes] 
Floki v senci jezik vun drži no vsokih deset minut na pesji špricar gre. Se-\ 
veda ne v gostilno, pač pa v posodo v kerije natočena bistra hladna vodi
ca. Joj, pa kak nan v totih vročih dnevih lepo pšenica zori. za kero smo že^ 
bali. da jo bomo mogli naspul zeleno požeti. Ovokrot sen van pisa. ke bo-\ 
do meti na Polenšaki proznik žetve z razstovo kruha, peciva no pogoč že\ 
v toten tjedni. Ker pa pšenica še nebi prav zrela bila, so turistični delavci] 
na Polenšaki svojo prireditev prestavili na soboto 27. no nedeljo 28. juli-] 
ja. Pridite nede van dugi cajt. Kak je to že navoda, boden jaz ženkije kle- ] 
pa no brusa, joj, da sen že čista zmešani — srpe bon klepa no brusa, zal 
ženkije klepati bodo že drugi poskrbeli. • \ 

Toto soboto 20. julija pa se bomo vso kokoti no jarkice zbrali v Mo-}: 
škanjcih na letališi na tradicionalnem dnevi ptujskih perutninarov. To; 
bode proznik meso kombinata Perutnina. Nesen še van poveda, ke sen 
tudi jaz kooperant totega kolektiva. Farme glih še nemam zgrajene, rad' 
pa jen piščance PP. Lepo pohana bedrca je za mene prova specialiteta. •• 
Tudi moja Mica provi. da sen včosik bija provi kokot, ki skoče prek krez . 
plot. Pri ženskah, ki so malo boj v letih rečemo: Štora koka, dobra žm--
pa . . . Moja Mica pa provi, da majo tudi stori kokoti trde klune. Tejko ] 
sen van misla o toten prazniki povedati. Le pridite, bote vidli, da bode ^ 
pre lepo vremen, saj so bili običajno prejšnja leta perutnini kokoti no jar-' 
kice mokri od zunanje strani do dežja, od,znotraj pa od vina no piva. 

Te pa naj bo zadosti za gnes, saj v token lepen vremeni nega cajta za '•• 
pisanje. Mica me že zove naj gren v stalo, pot H na njivo, malo v gorico, tel 
pa, še v pivnico no zvečer' v mehko posteljico. Srečno vaš Lujzek. ] 

IZ STAREGA MLINA NOVA 
LOVSKA KOČA 

Za člane lovske družine Ivanjkovci je bil v soboto, 6. julija praz-i 
nik. Uresničili so idejo, porojeno pred 15 leti in uresničeno z veliko! 
lastnega dela in naporov. Na temeljih starega mlina ob potoku v Veli-] 
čanah, ki je že dolga leta sameval in propadal, so si zgradili prostorno i 
in prikupno lovsko kožo. Graditi so jo začeli pred 11 leti in med dru- i 
gim pri tem opravili čez 5 tisoč ur prostovoljnega dela. Ce upošteva-: 
mo, da ima LD 40 članov, potem je poprečno vsak ivanjkovski lovec ; 
opravil 125 ur prostovoljnega dela. Seveda so nekateri, s predsedni-| 
kom Kondradom Pintaričem na čelu, opravili precej več delovnih ur, '\ 
devetim najzaslužnejšim so na slovesnosti podelili posebna priznanja. | 

Slovesnost ob odprtju lovske koče so povezali tudi z razvitjem ^ 
prapora LD Ivanjkovci. Kočo je odprl in predal v uporabo Milan • 
Trafela, predstavnik Lovske zveze Slovenije in obenem zveze lovskih^ 
družin Ptuj. Ivanjkovskim lovcem je čestital tudi Tone Luskovič,^ 
predsednik skupščine občine Ormož. ' \ 

Lovska koča na temeljih nekdanjega mlina v Veličanah pri Ce- i 
rovcu pomeni pridobitev za vso KS Ivanjkovci, saj se bodo v njej lah- \ 
ko sestajala na delovnih razgovorih tudi vodstva drugih organizacij in i 
društev v krajevni skupnosti. FF \ 

Krefli za starejše ^ 
krajane 

Minulo nedeljo (7. julija) so se v krajevni skupnosti Grajena kot 
že večkrat spomnili ostarelih občanov. Člani socialne komisije so jimj 
z denarno podporo krajevne skupnosti pripravili srečanje v domu; 
Franca Osojnika. 

Tokrat so jim pripravili presenečenje, saj so si namesto običajne- • 
ga kulturnega programa lahko ogledali igro, člani dramske sekcije-j 
prosvetnega društva so se jim namreč predstavili z dramo Krefli. Po ' 
končani predstavi so »Krefli« ostarele postregli kar v svojih igralskih I 
kostumih. Povabili so jih tudi na ples in se z njimi zabavali. Za zaba-' 
vo sta poskrbela harmonikarja, meh pa je raztegnil tudi eden izmed] 
starejših. Zelo zanimivo je bilo ob starih pesmih. Najprej so se obota-i 
vljali, kasneje pa so se zelo zaživeli. Vzdušje je bilo^veselo in so bili ' 
vsi zelo zadovoljni. Zaželeli so si, da bi bilo še velikokrat tako. '. 

marjetka slugai 

Z enega uspešnih nastopov dramske skupine PD Grajena z dramo Kref
li. 

Udeleženci srečanja v Juršincih, skupaj s predstavniki KS 

USPELO SREČANJE STAREJŠIH 
KRAJANOV 

V lovskem domu v Juršincih je minulo nedeljo, 
14. julija, potekalo tradicionalno srečanje starejših 
krajanov, ki ga je pripravila tamkajšnja krajevna 
skupnost in to zelo uspešno. Nekaj po deveti uri 
seje v dvorani lovskega doma zbralo prek 100 kra
janov, starejših od 70 let. V imenu organov KS jih 
je pozdravil predsednik sveta Janko Matjašič, ki je 
med drugim obudil spomine na težke čase NOB 
ter izrazil veselje delovnih ljudi in občanov ob 
40-letnici zmage nad fašizmom. Poudari! je, da se 
v KS zavedajo pomembnosti takšnih srečanj sta
rejših krajanov, saj ta dan vsi pozabijo na vsakda
nje težave in skrbi, se razveselijo in med seboj iz
menjajo krajevne novice. 

V drugem delu srečanja pa so mladinci iz Jur-
šinc in Zagorc pripravili svojim starejšim kraja
nom prisrčen kulturni program, medtem pa so vse 
skupaj tudi pogostili z jedačo in pijačo. 

Predsednik sveta KS Janko Matjašič je srečanje 
takole ocenil »V KS Juršinci imamo v evidenci 
prek 170 krajanov, starejših od 70 let in veseli 
smo, da jih je prišlo danes prek 100. Malokdaj pri
dejo skupaj, pa so zato ob vsakem snidenju veseli 
in razigrani, kot da ne bi bilo za njimi sedem ali 
osem, pa tudi devet križev življenja. Vse tiste, ki se 
zaradi bolezni ali zadržanosti srečanja niso mogli 
udeležiti, bomo v kratkem obiskali na domu. 

Prav ganilo me je, kako prisrčne pogovore so 
imeli, krajani na tem srečanju. Spominjali so se 
šolskih dni, pa prve vojne in druge, vseh težkih in 
prijetnih časov, svojih pokojnih prijateljev in 
znancev, skratka obujali so spomine na slabo in 
dobro. Ko je razpoloženje doseglo višek, so vsi 
skupaj tudi zapeli, pa še kako lepo.« 

M. Ozmec 

Mladinski raziskovalni tabori 
ŠMARTNO NA 

POHORJU 
Na Šmartnem na Pohorju je 

bil od 7. 7. do 14. 7. mladinski 
raziskovalni tabor, ki je bil med
naroden, saj se ga je zraven ude
ležencev iz slovenskih krajev 
udeležilo tudi nekaj vrstnikov iz 
Zvezne republike Nemčije, neka
teri pa so sodelovanje odpoveda
li. Raziskovalno območje je bilo 
Pohorje oziroma okolica Smart-
na in Tinja. Tabor je bil interdi
sciplinaren, saj je obsegal razi
skave s področja geografije, bio
logije in etnologije, ta področja 
pa so bila razdeljena na manjša, 
kot so botanika, gozdarstvo, fito-
patologija, zoologija, geografija 
in etnologija. Botaniki so razi
skovali floro po metodi kartira-
nja srednjeevropske flore, goz
darji so določevali bolezensko 
stanje gozdov v JV predelih Po
horja, fitopatologi so raziskovali 
podatke o sušenju pravega kosta
nja, zoologi so se osredotočili 
predvsem na žuželke bivajoče v 
vodi, geografska skupina je razi
skovala značilnosti vodne oskrbe 
in vodnih virov v KS Šmartno, 
etnološka skupina pa je posveti-

-la pozornost žagarski in mlinar-
ski obrti nekoč in danes. 

Na vseh poj^ročjih so bili pri
sotni mentorji, profesorji posa
meznih strok, ki so delo in razi
skave vodili. Mladi raziskovalci 
so ob takšnem delu spoznali kraj 
ter kulturno dediščino in se se
znanili z zgodovino in kulturni
mi spomeniki iz NOB. Rezultate 
so obdelali računalniško, tako so 
se udele-enci seznanili z mož
nostjo uporabe računalnikov pri 
vrednotenju podatkov. Svoje 
končne rezultate so predstavili 
javnosti na razstavi ob zaključku 
tabora, napisali pa so jih tudi v 
obliki strokovnih poročil, katera 
bodo združeno dostavljena ob-

Botanična skupina pri delu 

Zoologi ob proučevanju vodnih živali 

činski raziskovalni skupnosti, ki 
je tabor sofinancirala in bodo 
primerna za načrtovanje dolgo
ročnejših raziskav na tem po
dročju in izdajo ustrezne publi
kacije. 

Osnovni namen tabora je bil. 

da so se mladi pod vodstvom 
mentorjev seznanili z metodami 
raziskovalnega dela, sistemati
čnega zbiranja podatkov ter kon
čne obdelave razultatov in pred
stavitve. 

Tekst in foto: Samo Brbre 

B R A L C I - B R A L C E M ! 

Spoštovani 
urednik! 

Sem reden naročnik »TEDNI
KA« in vsak izvod časopisa sko
raj v celoti prečitam. Trenutno 
sem na odsluženju vojaškega ro
ka v Djakovu, središču žitnice 
naše domovine. 

V praznični številki Tednika 
sem zasledil poziv bralcem, v ka
terem nas vabite, da opišemo 
kakšen dogodek s preživetega 
dopusta. Ker mi vojaška suknja 
ne dopušča preživeti letnega od
mora, kjer bi sam želel, sem se 
odločil, da vam vsaj malo pred
stavim mesto, kjer se trenutno 
nahajam in mislim, da bo marsi
kdo zvedel nekaj, kar še ne ve. 

Mesto samo šteje okrog 18.000 
prebivalcev, ki so v večini zapo
sleni v kmetijstvu. Malo je njih, 
ki so si delo poiskali v industriji, 
saj je le-ta slabše razvita. Manj je 
tudi tistih, ki so zaposleni v pro-
sveti, saj mesto razpolaga le z 
srednješolskim centrom, ki je sli-
čen našemu, le nekaj je manjši. 

Sicer pa ima mesto dobro raz
vito kulturno dejavnost. Uspešno 
deluje večje število KUD v sa
mem mestu in okolici. 

Djakovo je poleg svoje mogo
čne katedrale ponosno še na eno 
znamenitost. To so »Djakovački 
vezovi«, pregled dela folklornih 
skupin cele naše domovine in tu
di onih izven naših meja. Te fol
klorne skupine na svoj način pri
kazujejo običaje svojega kraja. V 
pesmi in plesu je prikazano tisto, 
kar se z besedo ne da opisati. 

Poleg tega domačini radi po
kažejo konje, vzrejene na domači 
»ergeli« (konjušnici), ki je zelo 
poznana daleč naokrog. Prireje
na so razna tekmovanja v jaha
nju in radovedne oči imajo kaj 
videti. 

Skratka, v času te manifestaci
je, ki se odvija vsako leto prvi te
den v mesecu juliju in doseže 
svoj vrhunec v času prvega vi
kenda, celo mesto živi v duhu te
ga praznika. Pogled na okrašene 
ulice, hiše, izložbe, park in skrat
ka vso okolico, da vedeti, da se v 
mestu dogaja nekaj velikega. Mi
slim, da bi tako zaključil vsak 
obiskovalec mesta v tem času. 

Ta prireditev mi bo ostala v 
prijetnem spominu na služenje 
vojaškega roka, pa čeprav je ni
sem doživel niti ob morju, niti v 
planinah. Upam in želim, da si 
bo to prireditev ogledal še marsi
kdo, saj je vredna ogleda. j 

J 
vojak Daniel Bratušekl 

Djakovo i 

P. S. Sicer pa sem doma iz Ha
loz, iz krajevne skupnosti Videm.. 

Tudi v 
Sestržah 
se bodo 
zabavali 

v Sestržah tudi v poletnih ted
nih ne mirujejo. Mladi so zraven 
številnih lokalnih delovnih akcij, 
ki so jih namenili urejanju tam
kajšnjega nogometnega igrišča, 
pred nedavnim izvedli tudi tur
nir v malem nogometu in sicer v 
Majšperku. 

Sedaj pa se z vaščani pripra
vljajo na zabavno prireditev, ki 
bo to soboto, 20. julija, ob 18. uri 
dalje na dvorišču Franca Križan
ca. Ob bogatem srečelovu bodo 
za dobro voljo skrbeli glasbeniki 
Ptujskega instrumentalnega an
sambla. * -

B. Beranič 

O mladih v Vitomarcih 
v začetku leta so si mladi \ Vitomarcih tK^k. i č n o uredili svoje 

prostore, ki jih je urejalo več generacij. Te prostore pridno uporablja
jo za sestanke, v enem izmed njih so postavili mizo za namizni tenis, 
ob petkih pa se tu razveselijo ob glasbi. Zraven družabnih aktivnosti 
se mladi uspešno vključujejo v delo drugih družbenopolitičnih orga
nizacij, dobro pa so povezani tudi z občinsko konferenco ZSMS Ptuj. 
Med drugim so sodelovali na kvizu Tito Revolucija —mir, zelo 
uspešna pa je njihova športna sekcija, ki se je lansko poletje preime
novala v Nogometni klub Vitomarci. Sodelovanje s klubom je na naj
višji ravni, za kar je dokaz ponovno organiziranje turnirja v malem 
nogometu in letos prvič nogometne noči. 

Marjetka Sluga 
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PELI SMO (SKORAJ) VSI... 
(PO XYI. TABORU SLOVENSKIH PEVSKIH ZBOROV V ŠENTVIDU PRI STIČNI) 

Skx)raj vsi slovenski dnevniki in tedniki so v zadnjem junijskem ted-
f,u poročali o tej veliki pevski (kulturni) manifestaciji, vendar menim, da 
je ni prepozno, če tudi sama dodam kakšen zapis k vsej množici člankov 
p Taboru. S tem ne želim strokovno opisovati poteka dogajanj v Šentvi
du, temveč bolj posredovati občutje mnogih, lahko rečem kar večina Iju-
^/ ki smo se v nedeljo. 23. junija, zopet znašli v prijaznem kraju, med ve-
^elimi pojočimi množicami od vsepovsod. 

NaS domači pevski zbor — 
nioški PZ »Alojz Strafela« Mar
sovci je tudi letos sklenil, da se 
bo udeležil Tabora v Šentvidu, 
zato je njegov zborovodja Janez 
Bezjak obiskoval strokovne se-
niinarje v Šentvidu, spretni orga
nizator Franc Golob s svojimi 
pevskimi tovariši je poskrbel za 
prevoz in prigrizek (domači kruh 
in pečenko je pripravila kar mati 
enega od pevcev); finančna sred
stva za prevoz zbora in svojih ra-
zumevajočih, življenjskih sopo
tnic so prispevali kar pevci sami. 
Kak dan pred potovanjem pa 
smo se člani UO Prosvetnega 
društva Markovci tudi razveselili 
novice, da nam je KS Markovci 
namenila nekaj sredstev kot do
tacijo za dejavnosti sekcije mo
ški pevski zbor. 

23. junij se je za nas pričel že 
zgodaj in nas nekoliko vznejevo-
Ijil z dokaj močnim nalivom, ki 
nas je nato spremljal vse do cilja, 
vendar ni pokvaril razpoloženja 
v avtobusu. Po jutranjem po
zdravu in dobrih željah, naj bi 
dan minil prijetno, so pevci kar 

začeli trenirati svoje glasove in 
preizkušali pesmi, ki bi jih naj na 
Taboru peli skupaj z mnogimi 
drugimi moškimi pevskimi zbori 
ali pa v združenem 6000-član-
skem pevskem zboru Tabora. 
Okrepčani z zares okusno doma
čo malico in kapljico smo v praz
ničnem, sicer mokrem Šentvidu 
kmalu prispeli na prireditveni 
prostor, kjer je že potekala gene
ralna vaja z navodili za popol
danski koncert. Že med vožnjo 
nas je vse prevzela slovenska 
ljudska Slovenec sem (brez na
cionalizma ali šovinizma, ki ga 
tako hitro kdo očita), tu smo ji 
ponovno prisluhnili oz. nas je 
kar potegnila za seboj, da smo 
peli (skoraj) vsi. S slovesnimi ob
čutki nas je prežel tudi splet 
uporniških, borbenih pesmi od 
M. Gubca do NOB, ki ga je prav 
za Tabor mojstrsko povezal skla
datelj in dirigent Radovan Go
bec. Na sprehodu med prijazni
mi znanci in neznanci smo nato 
obujali spomine na lanski in 
predlanski Tabor — (v Šentvidu 
pa smo se nadvse dobro znašli. 

saj smo bili tu že šestič); nenado
ma smo se razveselili srečanja z 
deklico Božo, ki nas je poiskala 
kar sama ter nam zaupala, da bo 
tudi letos vodič našega zbora v 
skorajšnji povorki skozi Šentvid 
in naš vodič po Šentvidu sploh 
(Letos je organizator spremenil 
obliko prehrane vseh zborov — 
namesto golaža so zbori prejeli 
škatle s suho hrano, kar je bilo 
prav posrečeno; prejeli pa so tu
di lepe spominske pladnje z zna
kom 16. Tabora). Dekletce, ki je 
tako že tretjič skrbeloza naše bi
vanje na Taboru, nam je takoj 
zaupala, da je sama tako želela, 
češ vodila bom moški pevski 
zbor Alojz Strafela Markovci. Po 
uspešno končanem 5. razredu os
novne šole v Šentvidu se je že ve
selila skorajšnjih počitnic, mi pa 
smo ugotavljali, da je od lanske
ga Tabora kar precej zrasla, ostal 
pa ji je njen radoživi otroški na
smeh. O povorki ne bom posebej-
govorila, naj napišem le, da smo 
zaploskali vsakemu zboru pose
bej, še najbolj pa svojemu doma
čemu oz. vsaj mi Markovčani oz. 
Markovčanke vsem pevskim zbo
rom ptujske občine. Preprosto, 
prijateljsko smo pozdravili tudi 
vse častne goste na Taboru, Vin
ka Hafnerja, Franca Šetinca, 
Marjana Rožiča in druge, kakor 
pozneje tudi 80-letnega skladate
lja Ubalda Vrabca. 

Na prireditvenem prostoru je 
bilo vse dogajanje pretresljivo le
po — sama sem ob robu prizoriš
ča kmalu opazila znanega novi
narja Bogdana Pogačnika in bila 
prepričana, da o Taboru ne bo le 
suhoparno poročal kot o kate
remkoli dogodku, temveč bo pri
kazal tudi vzdušje samega Tabo
ra, kot tudi dogajanje v njego
vem ozadju. Res sta mi oba nje
gova zapisa (Delo, 24. in 25. ju
nija) potrdila pričakovanje in me 
še enkrat živo spomnila vsega, 
kar Tabor predvsem pa njegova 
osrednja prireditev Skupni kon
cert nudi svojim obiskovalcem, 
svojim navdušencem. Peli pa 
smo tudi vsi gledalci in poslušal
ci, nevsiljivo, povsem spontano 
so namreč pevci pričeli s pesmijo 
Al' me boš kaj rada imela?, ki so 
ji ženski zbori odgovorili z Jaz bi 
te že rada i m e l a . . . ; sledile so 
nove pesmi vse do obvestila, da 
se pričenja Koncert in neposred
ni prenos ljubljanske televizije. 

Ponovno smo občudovali avtori
teto Radovana Gobca in drugih 
dirigentov ter se po koncertu 
polni čudovitih vtisov — tudi go
vor Marjana Rožiča je prispeval 
k temu vračali v domači kraj, 
kjer so naši domači ta dan tudi 
za nas odločali na referendumu 
in odločili, naj se krajevni samo
prispevek nadaljuje, k . p j ^ r k o 

PISATEUI NA STATENBERGU 
Podružnica Društva slovenskih pisa

teljev v Mariboru se kljub dopustniške-
mu času pripravlja na tradicionalno sre
čanje pisateljev na gradu Štatenberg. 
Organizatorji slovijo po tem, da znajo 
dati pisateljskim srečanjem pravo vsebi
no, ki vedno naleti na širok odmev ne 

samo med pisatelji, temveč tudi v široki 
javnosti. 

Tudi letošnje srečanje, ki bo od 5. do 
7. septembra, bo zelo zanimivo. Poteka
lo bo pod aktualnim naslovom: »Naro
dova zgodovina in literatura — samoza
vedanje in samozavest.« Tokrat so se 

odločili , da posebnih uvodnih referatov 
na to temo ne bo. Zato pa bodo lahko 
udeleženci na široko spregovorili o za
stavljeni temi in z gotovostjo lahko zapi
šemo, da bodo pofočila z letošnjega sre
čanja zelo odmevna. 

N. D. 

JEZIKOVNO RAZSODIŠČE (211) 

Zaporedje imena 
in priimka 

»Sva lektorja pri pokrajin
skem časopisu Vestnik in na ra
diu Murska Sobota — slovenski 
radijski program. Na našem za
vodu izdajamo tudi Nepujsag in 
oddajamo radijski program' v 
madžarskem jeziku za pripadni
ke madžarske narodnosti. Ob si
cer zelo dobrem sodelovanju in 
skupnem delu pa se nikakor ne 
moremo zedniti o zaporedju ime
na in priimka v pisanju (in bra
nju) madžarskih imen. Kljub 
opozorilom Jezikovnega razso
dišča in razlagam, da se moramo 
tudi v tem primeru ravnati po 
pravilih slovenskega jezika, so 
tudi naši uredniki mnenja (in oni 
imajo zadnjo besedo), da je sicer 
lahko tako v osrednjih glasilih, 
mi pa da moramo to posebnost 
ohranjati, ker smo pač na narod
nostno mešanem območju. (Se
veda pa se tudi tega »nasveta« 
ne da upoštevati, saj bi potem za 
vsakega posameznika najprej 
morali ugotavljati narodnost.) — 
Ker sva prepričana, da je najino 

mnenje v skladu s pravili jezika 
in ni niti najmanj nacionalistično 
obarvano, prosiva, da nama po
magate. N. E. in M : M., Murska 
Sobota.« 

Ta dopis načenja zanimivo 
vprašanje o pristojnostih posa
meznih jezikov, v konkretnem 
primeru slovenskega in madžar
skega. V slovenščini — kot v ve
čini vsaj evropskih jezikov — 
ime stoji pred priimkom, tako 
npr. tudi v izkaznicah. Madžari 
pa imajo obrnjeno zaporedje (in 
tudi sicer več drugih posebnosti, 
npr. da imena narodov pišejo z 

malo začetnico, kakor sicer tudi 
Rusi). V slovenščino prevzeta be
seda ali besedna zveza — in taka 
so vsa osebna imena v sloven
skem besedilu — se pokoravajo 
načelom slovenskega jezika, to
rej bi tudi v madžarskih imenih 
moralo osebno (t. i. krstno) ime 
stati pred priimkom. To pa že za
radi tega, da vemo, kaj je kaj. Saj 
niso tako redki primeri, ko iz sa
mega glasovja ali črkovja imen 
ne moremo ugotoviti, kateri del 
bi bil ime in kateri priimek; za 
primer vzemimo Anton Janko, 
Primož Klemen ali Dušan Ludvik. 
Pri tujih imenih je tega še več, če 

tistih jezikov ne znamo. Dopisni
ka iz M. S. imata torej prav, ko 
menita, da je za te stvari v slo
venskih besedilih pristojna vnor-
ma knjižne slovenščine, v mad
žarskih pa madžarščine. 

Nemogoče se je strinjati tudi z 
uredniškim načelom o dveh nor
mah: eni za Slovenijo na sploh, 
drugi za narodnostno mešana 
ozemlja. In tudi glede tistega ne
prestanega »legitimiranja« po 
narodnostni pripadnosti imata 
naša dopisnika povsem prav: ne
potrebno je, vsiljivo in še težko 
izpeljivo. Govoriti v zvezi s temi 
vprašanji o nacionalističnosti pa 
je krivično in vsakršne morale, 
ne samo socialistične, nevredno. 

Morebitne predloge, kritike in 
opozorila v zvezi s slovenščino v 
javni rabi pošiljajte na naslov: 

JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, 
Republiška konferenca SZDL 
Slovenije, Ljubljana, Komenske-
ga 7. 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 

Staryjevi so imeli posesti tu
di v Halozah. Mehko zaobljen 
svet haloških gričev je Luigiju 
Kasimiru ostal v najlepšem spo
minu. Doživetja ob trgatvi so ga 
spremljala vse življenje. Z vini-
čarskimi otroki se je podil po 
travnikih, se potepal po gozdo
vih in pekel koruzne storže, 
krompir in kostanj. 

Leta 1900 je Luigi odšel na šolanje na Dunaj. Po koncu prve voj
ne seje tudi oče Alojz z vso družino preselil v Avstrijo. Kljub temu pa 
je Luigi vedno rad zahajal na Ptuj. Ob počitnicah se je vračal v mesto 
ob Dravi in z babico Staryjevo sta se skozi Turnišče in št. Vid vozila v 
Haloze v družinske vinograde. 

Stara gospa Staryjeva ni bila nič kaj navdušena, da se je njen 
vnuk odločil za študij slikarstva. Že zetu Alojzu ni dosti zaupala in vi
dela je, da mu slikanje prinaša bolj skromen zaslužek. Zato je Luigiju 
malo pred smrtjo položila na srce, da mora postati vsaj profesor. Lui
gi je sledil njenemu nauku in opravil učiteljski izpit, čeprav tega po
klica pozneje nikoli ni opravljal. S tiskanjem grafik v lastni delavnici 
in z njihovo prodajo je zagotovil udobno življenje sebi in družini. 

(Podatki so povzeti po Heinz Schiittler: Luigi Kasimir, Dunaj, 
1944) 

Marjeta Ciglenečki 

Luigi Ksimir: Domačija v Halozah, barvna radiranka, okrog 1930. Na 
Haloze so Luigija Kasimira vezali najlepši spomini. To je dokazal tudi v 
predstavljeni grafiki. Kmečka hišica je oblita s toplo sončno svetlobo, 
prijazna pot se mehko ovija okrog domačije in pred temnim ostrešjem se 
je nežno rožnato razcvetela breskev. Grafiko v dveh primerkih hrani Po
krajinski muzej Ptuj, eden (z inv. štev. G 510 g) je razstavljen v grajski 
galeriji. Fototeka kulturnozgodovinskega oddelka PMP štev. F 1753. 
Foto Mišo Koltak, 1982. 

franc fideršek^ 

delegat naee 
zgodba o aktivistih 
v letu 1945 6 

Lep osebni avtomobil se je ustavil pred občinsko zgradbo pod 
cerkvijo. Zgradil jo je okupator na kraju, kjer je prej stal farovški 
hlev. Iz avtomobila je izstopil znan, nasmejan obraz, enak kot so ga 
oili ljudje vajeni videti pred desetimi leti. Enaki nazaj počesani lasje, 
naočniki z debelejšimi temnimi okvirji, našobljena, nekoliko viseča 
spodnja ustnica, beli duhovniški ovratnik, le nekoč ponošeno temno 
obleko, je sedaj zamenjala svetlozelena lepo krojena uniforma s čast
niškimi oznakami. Bil je Jože Lampret, v letih 1933-1936 kaplanov 
Zetalah, danes pa član okrožnega odbora OF v Mariboru. Začel se je 
rokovati z okoli stoječimi ljudmi, do njega se je prerinil Nace, se mu 
predstavil in ga seznanil s programom mitinga. 

Lampret se Načeta ni spominjal iz časa kaplanovanja, kajti bil je 
Joma na obrobju fare in bolj odmaknjen od dogajanj v vaškem sre
dišču. Lampret seje predvsem zanimal za mlajše, za tiste, ki jih je pri
tegnil in vadil v igralski skupini, ki so k njemu redno prihajali po 
N i g e . Toda žal, le redke od njih je srečal. Takoj je prepoznal malega 
jl^onča, ki nikoli ni bil sposoben za vojaka, bil pa je izvrstni pevec, ša-
'jivec in za svojo malo postavo izredno vzdržljiv. Ničkolikokrat je bil, 
^^ko njemu kot učiteljem v 2etalah, za spremljevalca in nosača prtlja
ge, če so kam potovali in morali v 10 km oddaljen Rogatec na vlak. 
•̂ "di sedaj mu je bil zelo zgovoren razlagalec dogajanj v Zetalah, ko 
ê je Lampret nekoliko sprehodil okrog in z zanimanjem zaznaval 

^Premembe in sledove, ki jih je zapustila vojna. Tudi tiste lesene po-
dj[^'je, ki soji pravili »stara šola« ni bilo več. Okupator jo je odstranil 
?^ utrjevanju svoje postojanke okoli cerkve. Prav v tisti »stan šoli« je 
"'•a mežnarija in neke vrste prosvetna dvorana, kjer je Lampret reži-

številne ljudske igre tako z odraslimi kot s šolarji. 
»Se me še spominjate, gospod Lampret?« se mu je predstavil 

'̂ den od fantov. • •, • 
»Kakšen goSpod, tovariš mi reci, danes smo vsi tovanši!« ga je 

opomnil Lampret, se sicer spomnil njegovega obraza in se trudil, da 
bi se spomnil tudi imena. 

»Janez sem,« mu je pomagal, »tisti, ki je igral Smrt v Sleherni
ku,« je še dodal in pripomnil, da gaje tudi pozneje smrt pogosto lovi
la, a ji je vedno ušel. Kot zanimivost je še povedal, da je bil v treh voj
skah in v vsaki po enkrat lažje ranjen. Ko je služil kadrovski rok, je , 
bil aprila 1941 v Bački ranjen od drobca madžarske granate. Potem je • 
bil mobiliziran v nemško vojsko in na ruski fronti mu je krogla poško- \ 
dovala mišico na nogi. To mu je pomagalo, da se je rešil tistega pekla, \ 
prišel v bolnišnico in potem domov na dopust, vrniti pa se ni hotel. V \ 
začetku marca so ga mobilizirali partizani. Na poti v Kozjanski odred i 
so zašli v švabsko zasedo, in zopet mu je krogla šla mimo kosti v nad-
laktju roke. Od tega je dobra dva meseca in rana se je že dobro zaceli
la, čeprav le ob domači negi. 

Tako je pogovor nanesel bolj na usode posameznikov med voj
no. Lampret je nekoliko karajoče povedal, daje veliko hodil med par
tizani po Štajerski, toda od Žetalčanov je samo Liziko iz Nadol srečal 
v Zg. Savinjski dolini. Ko je zvedel koliko fantov je padlo s tega ob
močja v nemški vojski in da so med padlimi kar štirje, ki so bili mini
stranti v času njegovega kaplanovanja — Vogrinc, Puh in oba Mikoli-
ča, je nekako otožno zavzdihnil: »Premalo časa sem bil med vami, si
cer fantje ne bi tako pohlevno odhajali v Hitlerjevo klavnico«. 

MITING 
Medtem so bile večernice končane in ljudje so se začeli trumoma 

zbirati na kraju, ki je bil določen za zborovanje. Iz okraja se je pripe
ljal tudi Simon. Bil je v napol vojaški, napol civilni obleki in s titovko 
na glavi. 

»Prav to sem mu jaz sešil,« je svojemu sosedu zašepetal Skledar 
z Vildona, sicer kmet, pri hiši pa so imeli tudi šivalni stroj. »Pri meni 
pa je bil ob neki hajki skrit na štaluncih,« je dodal Kamenšek iz Pre-
kož v Dobrini. 

V tem se je večina ljudi že zbrala. Komandir Matevž je postrojil 
vaško stražo, okrepljeno z nekaterimi lovci, raportiral tovarišu Simo
nu rn ga prosil za dovoljenje, če smejo izstreliti častno salvo v počasti
tev osvoboditve . . . Zaprasketalo je, kot da bi prelomil žilavo vejo. S 
tem so nekako dali znak za začetek mitinga. 

Po salvi je nastala med ljudmi popolna tišina. Tako je Nace, ki 
sicer ni imel posebno krepkih glasilk, lahko odprl miting, pozdravil in 
predtavil goste. 

Za njim je spregovoril župnik Lampret. 2e prej je bil dober pridi
gar, tudi med NOB je pogosto nastopal kot govornik, zato je znal lju

di pritegniti in navdušiti. Po prisrčnem pozdravu in izrazu zadovolj
stva, da se po tolikih letih lahko spet sreča s svojimi znanci, je nada
ljeval : 

»Ko sem se danes peljal iz Maribora mimo Stmišča, se mi je oko 
ustavilo na žični ograji in na skrušenih postavah, ki so se gnetle ob 
barakah za,to ograjo. O, sem si mislil, kako se vse na svetu"obrača. Te 
barake, z bodečo žico ograjene, ste vi zgradili za nas, za naše ljudi. 
Štiri leta ste trpali naše ljudi za to žico in uživali ob njihovem trplje
nju. Toda sedaj se je spremenilo, sedaj sami okušate življenje v teh 
barakah za bodečo žico in čakate na pravično sodbo, ki vam jo bo iz
reklo naše ljudstvo . . . « 

Potem je ponovil zgodbo, ki jp je že tolikokrat povedal na mitin
gih po Savinjski dolini, na Kozjanskem in v Slovenskih goricah, bi
blijsko zgodbo o usmiljenem samaritanu, ki je izkazal usmiljenje oro-
panemu potniku, čeprav iz druge skupnosti, ker oropancu njegovi la
stni ljudje niso pomagali. 

»Vidite, tako je tudi naš slovenski narod padel med razbojnike. 
Popolnoma so ga oropali in krvavečega iz številnih ran vrgli v obce
stni jarek, misleč, da bo tam izkrvavel . . . Hodili so mimo njegovi biv
ši voditelji, pa mu niso pomaga l i . . . Znašel pa se je usmiljen samari-
tan, to je bila Osvobodilna fronta, ki je dvignila oropan in na smrt ob
sojen slovenski narod, mu izmila rane in ga povedla v boj proti faši
stičnim razbojnikom . . . « 

Orisal je veličasten boj slovenskega ljudstva povezanega z drugi
mi jugoslovanskimi narodi, njegovo zmago in njegovo odločnost, da 
nikoli več ne bo prizrfal za voditelje tistih lastnih ljudi, ki mu v najtež
jih trenutkih niso pomagdli, ki so se celo vdinjali fašističnim razbojni
kom. 

Za Lampretom je spregovoril tovariš Simon. Se zahvalil ljudem 
za pomoč, ki so jo-dajali partizanom in njemu osebno, ko je ilegalno 
deloval na tem območju. Potem je govoril o nalogah, ki nas čakajo pri 
obnovi porušene domovine in o graditvi nove ljudske oblasti. Ni bil 
poseben govornik, zato je ostajal v senci Lampretovega govora. Skrb-
neje so mu ljudje prisluhnili predvsem tedaj ko je poimensko navajal 
najvidnejše okupatorjeve sodelavce, tudi iz Zetal, ki bodo za svoje de
lovanje odgovarjali pred sodiščem slovenske narodne časti, njihovo 
počletje pa bo obravnavala tudi komisija za ugotavljanje vojnih zloči
nov. 

Lojz, ki je sedaj pripadal enoti Knoja s sedežem v Rogatcu, je ko
maj čakal, da je Simon končal z govorom. Opazil je namreč Rudija, 
fanta, ki je trikrat dezertiral iz brigade in pričakal osvoboditev skrit 
doma. pa tudi prvi mobilizaciji se je izognil. Primazal mu je nekaj za
ušnic in ga spodil, češ »barabe, ki so se izogibale borbi, tudi na mitin
gu nimajo kaj iskati«. 

Se nadaljuje 



Franc Rozman-Stane 
Na kratko bi opisal življenjepis Franca Rozmana-Staneta, po ka

terem se imenuje naša šola. 
Rodil se je 27. 3. 1912 v Pirničah pri Ljubljani. Končal je pokli

cno šolo ter postal pek. Med špansko državljansko vojno je bil repu
blikanski borec. Bil je prisoten tudi med borbami za Madrid. Končal 
je oficirsko šolo ter postal komandir Gubčeve čete. Na koncu revolu
cije je bil tudi komandant oficirskega odreda. 

Po končani revoluciji leta 1939 je bil evakuiran v Francijo, od 
tod pa leta 1941 v Nemčijo, od koder je pobegnil in se priključil parti
zanskim odredom v Jugoslaviji. Novembra je postaNkomandant I. 
štajerskega bataljona, iz katerega seje pozneje razvila II. grupa odre
dov. Kot komandant je leta 1943 napredoval v čin general —majorja., 
13. 6. 1943. leta je po ukazu tovariša Tita postal poveljnik partizanske 
vojske Slovenije. Dan pred smrtjo je dobil čin general-polkovnika. 7. 
II. 1944 je pri testiranja novega orožja tragično preminil. Pozneje je 
imenovan za narodnega heroja in po njem se imenujejo številne šole, 
kasarne in ustanove. EDIN KURUZOVIČ 

Mi in naša šola 
Splošna srednja vojaška šola Franc Rozman-Stane Ljubljana je 

dobila današnje razsežnosti v letu 1975. Kompleks obsega samo šolo 
in internat. V internatu imamo veliko in dobro opremljeno telovadni
co. Internat ima štiri nadstropja in v vsakem je po en letnik. Tudi zu
naj imamo mnogo športnih prostorov. Šola je od internata oddaljena 
le kakšnih 50 m. Kabineti so zelo dobro opremljeni. Ne manjka apa
ratur, skratka ima vse do najmodernejših naprav naravoslovnih pred
metov. Izven šolske dejavnosti so zelo dobro organizirane in tudi veli
ko jih je. Od športnih pa do znanstvenih. Zelo aktivni smo tudi na 
kulturnem področju. Urejamo stenske časopise, biltene, prirejamo 
proslave in še bi lahko naštevali. Vsak teden imamo tudi ples z drugi
mi šolami, s katerimi sodelujemo. 

Skratka, življenje na naši šoli je z*Jo zanimivo in pestro. Tudi po
uk ni pretirano težak, le za lenuhe med nami ni prostora. 

IZTOK LEGAT 

m i 
B R I G A D I R J I 

MDB RK dr. Maks Pohar 
l ctos sodelujemo na ZMDA Slovenske (jorice tudi mladi brig^, 

dirji v mladinski delovni brigadi rdečega križa, ki že nekaj let deluje v 
okviru R() RKS. Svoje ime nosi po dolgoletnem predsedniku OO 
v Mariboru. Je specializirana brigada, deluje pa na področju zdrav, 
stva, otroškega varstva in varstva starejših občanov. Zato so organizj. 
rane naslednje enote: 

zdravstvena 
- varstvena 

tehnična enota. 
V njej je dvajset brigadirjev iz celotne Slovenije. Pri njihovem de, 

lu jim pomgajo mentorji. I 
Brigada RK deluje v dveh KS ptujske občine (Trnovska vas, 

Podlehnik), kjer sta organizirana otroška vrtca. 
Vzgojiteljska enota skrbi za varstvo petdesetih otrok, pomaga jj 

zdravstvena enota. 
Brigadirji se bomo trudili, da bi čim bolje izpolnili zastavljene 

naloge, ki so v interesu vaščanov in nas samih. 
Brigadirski pozdrav 

Z-D-R-A-V-0 
MDB RK dr. Maks Pohar 

Lična karta ORB »Bratstvo i jedinstvo« 
Opet je došla nova akcijaška 

godina i kao po tradiciji naša 
brigada nastavlja svoj rad več 
desetu godinu. Osnovana je 1975 
godine povodom bratimljenja 
gradova Ljubljana Center i Bije-
log Polja. Bila je na mnogim 
omladinskim radnim. akcijama 
kao što su: 

ORA »KOŽBANA 76« 
ORA »KOZJANSKO« 
ORA »KOTOR« 
ORA »SLOVENSKE GORI

CE« 
ORA »PIROT« 

i druge radne akcije sirom Jugo
slavije. Osvajala je mnoge plake
te i zaslužila svojim radom na 
trasi kao i u naselju pet traka ak
cije. 

ORB »Bratstvo — jedinstvo« 
broji 39 članova od kojih je deset 
članova iz opštine Ljubljana-
Center i 29 brigadira iz Bijelog 
Polja. Po strukturi sastavljena je 
iz učenika, omladine, studen^ta i 
radnika. Prosjek godišta je 18 i 
po godina. 

Kao dosad bit če nam i na 
ovoj akciji glavni i prvi cilj šire-
nje bratstva i jedinstva i nasta-
vljenje tradicije naše brigade, što 
znači da želimo da se trudimo 
postiči najbolje rezultate i na tra
si. 

Zato nam se pridružite da iz
gradimo Slovenske Gorice i da 
širimo bratstvo i jedinstvo. 

Da nebi pisali o Bijelom Polju, 
o kome može svako ko želi da 
ponešto pročita u raznim knjiga
ma, odlučili smo. da vam pred
stavimo pjesmu koja je napisana 
u čast Bijelog Polja i naše brat
ske brigade. 

B i j e l o m 

Polju 
Ko iz rose okupono sad si 
podsječaš me nu piedivne dane 
svakome si izii:..ii.i pažnju 
radost tvoja h,! na sve strane. 

A imena iz , :ošlosti tvoje 
u zlatne te ivjezde ukovaše 
Tršo. Bero. Milovan i druge 
istoriju tvoj J uljepšaše. 

Još davno si lazširila grudi 
svom lepotom i lijckom Limom 
Ijepim parkom, još Ijepšim hote
lom 
društvom mladini i bratstvom to
plim. 

Mnogi mladi iz svijeh krajeva 
pamtiče ti i stare i mlade 
sokolove tvoje ravnopravne 

koji »BRATSTVO 1 JEDIN
STVO« grade. 

Bijelo Polje preljepi grade 
ti si naša kruna ponosita 
ti združavaš i stare i mlade 
koji ras tu pod zastavom TITA. 

Čeprav smo prepričani, da 
marsikdo že pozna Ljubljano pa 

-Talco 5e V \̂ac^no <ia moram 

vendarle mislimo, da je prav, da 
se vam v nekaj stavkih predstavi
mo tudi mi. 

Ljubljana je glavno mesto SRS 
in prvo mesto heroj. V samem 
središču Ljubljane se nahaja tudi 
občina Center, v kateri je naša 
OK ZSMS, organizator letošnje 
bratske brigade. Občina Center 
je eden najlepših delov Ljublja
ne, ki je zgrajen na ostankih sta
re Emone in je lahko ponosna na 
mnogoštevilne znamenitosti: lju
bljanski grad, Magistrat — me
stna hiša, Robbov vodnjak, razni 
muzeji, galerije, operna hiša, 
Cankarjev dom in druge. 

OK ZSMS združuje veliko 
mladincev in mladink, ki so po 
strukturi učenci, srednješolci, 
študentje in delavci. Kot tudi vse 
ostale občinske konference mla
dine, se tudi naša ukvarja z razli
čnimi problemi mladth: izobra
ževanje, stanovanjska problema
tika, problemi zaposlovanja, evi
dentiranja mladih za M DA in or
ganiziranje samih MDB. 

Toda kljub temu smo prišli na 
akcijo s brigadirji pobratene ob
čine Bijelo Polje, da razvijamo 
bratstvo in enotnost, da pripo-
moremo k razvoju nerazvitih po
dročij in da utrjujemo svojo 
osebnost. 
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DP V ATLETIKI ZA MLADINSKE KATEGORUE 

TRI MEDAUE ZA PTUJ 
V soboto in nedel jo je bi lo v Postojni in Celju državno 

prvenstvo v atletiki za mlajše in starejše mladinke ter mla-
jince. Mlajši so tekmoval i v Celju, starejši pa v Postojni. 

V Postojni se je dobro odrezal O d o n Planinšek, ki je v 
[rosjtoku z rezultatom 14,05 m osvojil šesto mesto , ta re-
lultat pa je tudi novi ptujski rekord. 

Tekmovanje mlajših mladink in mladincev v Celju je 
ptujskemu atletskemu klubu prineslo tri medalje in še vr-
jto odl ičnih uvrstitev. Zlato medal jo je v skoku v višino 
gvojil Kristijan Kovač (208 cm) , srebrno Boris Krabonja 
v teku na 300 metrov (35,74 s), bronasto pa štafeta 4 krat 
300 metrov (2:29,08 min). Štafeta mladincev v postavi Di -
movski, Horvat, Z e b e c in Krabonja je bila četrta v disci
plini 4 krat 100 metrov, Damir Dimovski je bil osmi v 
jkoku v višino, Stanko Z e b e c pa je enako uvrstitev dose
gel v teku na 300 metrov z ovirami, v teku na 100 metrov z 
jvirami pa je bil štirinajsti. 

Med dekleti je Hedvika Korošak osvoji la šesto mesto v 
ikoku v daljino (526 cm) . Vilma Osojnik je bila s edma v 

;eku na 1000 metrov in deseta v teku na 600 metrov, štafe-
:a 4 krat 300 metrov (Vidovič , Meglic, Kekec , Korošak) je 
aila osma. To so le boljše uvrstitve. 

Mladi ptujski atleti in atletinje so se izkazali tudi z veli
ko borbenostjo , čeprav so nekateri imeli precej treme, saj 
je bi lo tekmovanje najbolj množ ično v minulih desetih le
tih. V nekaterih disc ipl inah je nastopi lo tudi blizu 40 atle
tov ali atletinj, zato je bilo tekmovanje precej naporno. 
To velja zlasti za Borisa Krabonja, ki je moral d o finala v 
Dosamičnih in štafetnih tekih skozi številne predteke (5 
itartov samo v teku na 300 metrov!). 

Kristijan Kovač je državnemu naslovu dodal še poseb-
l o priznanje Iskre — Delta, pokrovitelja s lovenske atleti
ke, saj ga je posebna žirija proglasila za najboljšega špor-
;nika na tem prvenstvu. 

V soboto in nedel jo bo v Zagrebu državno prvenstvo za 
Jlane in članice, ki tudi ne bo mini lo brez ptujskega za
stopstva. 

I. kotar 

Boris Krabonja, drugi v državi v 
teku na 300 metrov med mlajšimi 
mladinci 

A L U M I N I J Z A Č E N J A 

S P R I P R A V A M I 
v torek, 23. julija, ob 18. uri se b o na stadionu v Kidričevem začel prvi tre

ning vseh dosedanj ih in novih č lanov ekipe Aluminija. Začeli b o d o z zelo inten
zivno vadbo, saj nastopanje v s lovenski nogometn i ligi zahteva dobro pripra
vljenost. 

V minulem tednu s m o slišali ve l iko razprav o tem, da Aluminij še v e d n o ni 
dokončen prvak v z h o d n e o b m o č n e lige, ker bi se naj Elkroj pritožil in zahteval, 
da vse tekme, na katerih je igral sporni igralec Mišetič , registrirajo s 3:0 za nas
protnike. N a ta način bi verjetno prvo mes to osvoji l Steklar iz Rogaške Slatine. 
Vendar so to po zagotovi l ih iz n o g o m e t n e g a kluba Aluminij računi brez krčmar 
ja, odloči tev je d o k o n č n a . Takšna razmišljanja so imela g o t o v o tudi pos ledice 
na pristop novih igralcev, saj igralski kader, kot ena najpomembnejš ih osnov , še 
ni dokončen . To p o m e n i , da Aluminiju uspeh nekateri m o č n o zavidajo. Skoda. 

Z A Č E N J A J O T U D I R O K O M E T A S I C E D R A V E 
V torek zvečer b o d o s pripravami začele tudi članice RK Drava, ki b o d o v 

novi sezoni nastopale v prvi republiški ligi. Trener Milan Baklan ima v kadru 
vse igralke, ki so v minuli sezoni osvoj i le p r v o ^ i e s t o v drugi republiški ligi. 1. k. 

Šesti planinski tabor 
člani planinskega društva Maks M e š k o iz Ormoža že šesto leto zapored 

organizirajo za svoje mlajše č lane planinski tabor, v okviru katerega izvedejo 
planinsko šo lo in p o d s trokovnim vods tvom izkušenih č lanov — vodnikov 
opravijo p laninske ture p o zanimivih poteh za znači lne vrhove v bližini tabora. 
Letos so postavili svoja p latnena domovanja v Dol in i Tamar v ponedeljek 15. 
julija, vrniti pa se nameravajo v nedel jo , 21. julija. 

S e d e m d n e v n o taborjenje b o d o člani p laninskega tabora, katerega jedro 
tvori petinštirideset nadebudnežev iz o snovn ih šol Tomaž , Miklavž, Središče, 
Velika Nedel ja in Ormož, spoznal i D o l i n o p o d Poncami , Planico in ponos slo
venskega smučarskega športa — skakalnico ve l ikanko ter opravili ture na zna
čilne vrhove proti Vršiču. Za sproščeno in vedro preživljanje prostega časa v ta
boru skrbijo številni mladi pedagog i , ki letos spremljajo mlade planince. Orga
nizatorji so pritegnili k sode lovanju učitelja te lesne vzgoje , glasbe, matematike 
in fizike, z njimi pa je tudi zobozdravnica . 

Ekonomat in kuhinjo vodi , kot že pet let pred tem, Štefka Petkova, poma
gajo pa ji ostali izkušeni člani planinskega društva iz Ormoža. F iM 

Zmagali Stepuhi 
N o č n e g a turnirja v malem nogometu , ki je bil minulo sobotno noč v Vito-

marcih, se je ude lež i lo 42 ekip. Od tega jih je bi lo šest iz Ljubljane, ena iz Žalca, 
dve iz Celja, devet iz Maribora, dve iz Gornje Radgone , tri iz Krapine in dve iz 
Zagreba. Zanimivo je , da se je turnirja udeležil ansambel Srebrna krila, z njimi 
pa je nastopil tudi Marian Miše. Ekipe so se med seboj merile neprenehoma 22 
ur, ves čas pa jih je bodri lo okrog 500 navijačev. 

Zmagal i so Stepuhi iz Maribora, ki b o d o dobil i prehodni pokal , v trajno 
last pa pokal in 30.()00 din, drugi so bili prav tako Mariborčani in sicer z ek ipo 
Mladi udarnik, ki bo dobi la pokal za drugo mesto in 15.000 din. Tretja je bila 
ekipa D u r m a n e c iz Krapine, ki si je prislužila pokal za tretje mesto in 10.000 
din. 

Nagrade j im b o d o podel jene na nogometn i noči , ki bo 20. 7. ob 19. uri, vse 
tri ekipe pa so dobi l e za vse člane tudi vs topnice za n o g o m e t n o noč . 

Marietka S L U G A 

V A B I L O 
V PK Ptujske topl ice so nameravali v poči tniškem času organizirati vrsto 

plavalnih tečajev, začeli pa naj bi j ih 1. julija. Žal odziva ni bi lo in prvega tečaja 
n iso mogli izpeljati. 

Zato p o n o v n o vabijo vse zainteresirane, da se lahko prijavijo vsak dan na 
recepciji topl ic in sicer o d 17. d o 18. ure. Ce bo prijav dovol j , b o d o s tečajem 
pričeli v ponedeljek, 22. julija. M G 
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s sobotnega tekmovanja pionirjev ob G D Moškanjci Razburljivo je bilo tudi nedeljsko tekmovanje mladincev, članov in čanic 
ter posebnih gasilskih enot Foto: M. Ozmec 

REZULTATI REGIJSKIH TEKMOVANJ 
GASILCEV V MOŠKANJCIH 

Gasilci Podravske regije so se minulo so
boto in nedeljo, 13. in 14. julija, zbrali v Mo
škanjcih na vsakoletnem regijskem tekmova
nju in dosegli zelo dobre rezultate. Kot je po
vedal predsednik tekmovalne komisije Drago 
Murko, so bile vse ekipe dobro pripravljene 
in dokazale, da so zares v vsakem trenutku 
sposobne skočiti v borbo z rdečim petelinom. 

V soboto popoldne so se ob GD Moškanj
ci med seboj pomerili pionirke in pionirji. 
Rezultati so bili sledeči: 

Med pionirkami A so bile najboljše pionir
ke iz Hajdoš, med pionirji A pa mladi gasilci 
iz Oplotnice. Med pionirkami B so dosegle 
prvo mesto pionirke iz Laporja, med pionirji 
B pa iz Oplotnice. 

V nedeljo, 15. julija, pa so se na letališču v 
Moškanjcih pomerili mladinci, članice, člani, 
veterani in specialne enote. Med mladinkami 
so dosegle prvo mesto mlade gasilke iz Haj
doš, med mladinci pa iz Videza. Med članica

mi so bile najboljše članice iz Slovenske Bi
strice,med člani pa gasilci iz Videza. V kon
kurenci industrijskih gasilskih društev so bili 
najboljši gasilci iz IGD Impol, med enotami 
civilne zaščite pa člani iz TGA Kidričevo. 

Med ekipami gasilcev iz JLA so bili najboljši 
vojaki iz VP Slovenska Bistrica, med veterani 
pa gasilci iz Oplotnice. Vsi pivouvrščeni so 
prejeli pokale in priznanja. 

-OM 

Požarna varnost pri žetvi in mlatvi 
Požarno preventivni ukrepi pri žetvi in 

mlatvi obsegajo varno pripravo kombajnov 
in mlatilnic, poučitev ljudi o požarno preven
tivnih ukrepih in priprave potrebnega gasil
nega sredstva in orodja. 

Pred pričetkom žetve je potrebno na žito 
kombajnih zagotoviti popolno tesnost pred 
mastenjem motornega olja in pogonskega go-
ri\e. Posebej pa je potrebno paziti na varno 
odvajanje izpušnih plinov, da so izpušne cevi 
tesne in zaključene na takih mestih, kjer ni 
nevarnosti vžiga slame in prahu ter se izpu
šna cev ne dotika nobenega lahko gorljivega 
dela kombajna. Tudi ležaji kombajnov in 
mlatilnic morajo biti dobro namazani, da ne 
bi prišlo do prekomernega segrevanja, štrleči 
deli vrtečih gredi zavarovani pred možnostjo 
nasukanja slame, motorje pa je potrebno vsa
kodnevno čistiti. Posebej je treba paziti, da je 
elektroinštalacija pravilno in varno spojena 
ter nepoškodovana. Prek vgrajenega termo

metra je potrebno spremljati obratovalno 
temperaturo motorja, da se motor ne pregre-
je. 

Stabilni motorji in traktorji za pogon mla
tilnic morajo biti postavljeni tako, da je med 
mlatilnico in motorjem, oziroma traktorjem 
zadostna, 8 m varnostne razdalje in pravilno 
usmerjena izpušna cev, kar je odvisno od 
smeri vetra, da izpušni plini ne bi ogrožali 
mlatilnice, slame in kop s snopjem ali s snop-
jem naloženih voz. Izpušne cevi morajo biti 
obvezno opremljene z lovilci isker. 

Na mestu postavitve mlatilnice mora biti 
okrog pogonskega motorja oziroma traktorja 
v razdalji 8 m čistina. V tem zaščitnem pasu 
pa naj bodo na voljo ročni gasilni aparat na 
prah 6 ali 9 kg, sod z vodo in pripadajoča ve
dra. Na kombajnu mora biti nameščen ročni 
gasilni aparat na prah, najmanj 6 kg, na več
jih kombajnih pa tudi dva takšna aprata. Ga
silni aparati morajo biti redno pregledani od 
pooblaščenega servisa ali pooblaščene osebe 

in seveda uporabni. Med žetvijo in mlatvijo 
ni dovoljeno kaditi ali uporabljati odprtega 
plamena. 

Ker je med žetvijo in mlatvijo precejšnja 
nevarnost za nastanek požara, ki ima lahko 
za posledico precejšnjo materialno škodo, 
opozarjamo, da je lastnik kombajna ali mla
tilnice odgovoren za zagotovitev požarne var
nosti, pa naj bo to vaška skupnost ali zaseb
nik, skratka tisti, ki opravlja uslugo. 

Smo v obdobju letnega časa, ko lahko na
stanejo topla in sušna obdobja, ki so pogoj 
za hitro razširjanje požarov. Zato opozarja
mo občane, naj bodo toliko bolj previdni, 
predvsem na žitnih poljih in gozdovih. Ne 
kurimo in ne netimo ognja tam, kjer to ni do
voljeno in bi ogrožali požarno varnost. 

Požarna inšpekcija bo v času žetve nadzi
rala izvajanje požarno preventivnih ukrepov 
in proti kršiteljem v skladu z zakonom o var
stvu pred požarom tudi ukrepala. 

Edvard Kozel 

»ŠE SEDAJ Ml RAZBIJA SRCE. KAJ BI BILO, ČE BI GA UBIL?<( SE 
SPRAŠUJE TRAKTORIST FRANC JANŽEKOVIČ. 

KAJ BI BILO, ČE...? 
Gasilsko tekmovanje na leta

lišču v Moškanjcih minulo nede
ljo bi se lahko končalo tragično. 
Nekoliko utrujeni gledalec je od
šel kakih 50 metrov od priredit
venega prostora počivat v visoko 
travo in tam zaspal tako trdno, 
da ga tudi hrumeči traktor ni 
prebudil. V tistem času je na
mreč Franc Janžekovič iz Slo-
mov, zaposlen pri K K enota 
Dornava, s traktorjem kosil. 

Teren ni ravno najboljši, zato 
je posvečal več pozornosti stroju 
kot kosilnici (rotirki), vsekakor 
pa je bil pozoren tudi na kosilni
co, saj bi drugače ne opazi! spe
čega možaka v visoki travi. Le 
pol metra je manjkalo do trage
dije. 

Sreča, da ni prišlo do nesreče. 
Toda, kaj bi bilo, če , . .? Se to 
vprašajo tisti, ki dovolijo upra
vljati traktorje s priključki mla
doletnim otrokom? Ce bi ta trak
tor upravljal otrok, bi bil v stanju 
preprečiti nesrečo, tudi če bi člo
veka v travi zadnji trenutek opa

zil? Bi jo preprečil traktorist, če 
bi bil enako »utrujen« kot speči 
možak? 

Mnogo vprašanj se ponuja, 
kaj bi bilo, če . . .? 

Tokrat lahko resnično pohvali

mo prisebnega in sposobnega 
traktorista Franca Janžekoviča, 
ki je nesrečo preprečil. L.C. 

Posnetek je nastal v času, ko je možak še vedno spal. Vendar se je po 
ustavitvi traktorja že prekotalil za pol metra od ostre rotacijske kosilni
ce 

Franc Janžejiovič 

IZ BGLNIŠNICE 

Rentgen, zastrupitve 
in še 1(3 j... 

Letos smo že večkrat pisali o nekaterih največjih problemih v 
ptujski bolnišnici, ki nujno zahtevajo rešitve, če želimo obdržati ob. 
stoječi kakovostni nivo storitev. Med nje sodijo tudi novi prostori 
rentgena. Pred dnevi smo izvedeli, da so z gradnjo prizidka za rentgen 
že pričeli in če bo šlo vse po načrtu, bodo novi prostori nared že do 
konca leta. 

Z aktivnostmi za preureditev in gradnjo prizidka so pričeli 7. ja. 
nuarja, z gradbenimi deli pa 28. junija in bodo trajala štiri mesece. 

Pri financiranju ni bilo posebnih težav, imeli so vse razumevanje 
družbenopolitične skkupnosti in njenih organov. Porabili bodo okrog 
39 milijonov dinarjev. 
EKALUX MORI 

V bolnišnici so v zadnjem času imeli tudi nekaj primerov zastru
pitve z ekaluxom in, po besedah dr. Lojzeta Arka, gre v glavnem za 
samomore, razen pri otrocih, kjer je prišlo do zastrupitve zaradi malo-
marnosti staršev. 

»Ni dolgo od tega, ko smo imeli zastrupitev pri dvajsetmese-
čnem otroku. Moram poudariti in še enkrat opozarjam starše, da naj 
dosledno uresničujejo predpisana navodila glede hrambe teh škropiv. 

Če pa pride do zastrupitve, je potrebno prizadetega nemudoma 
prepeljati v bolnišnico, kjer mu lahko nudimo ustrezno pomoč,« je 
med drugim povedal dr. Lojze Arko. 

Zanimivo je, da je na območju ptujske občine vedno več samo
morov. Pojav zasluži vso pozornost in ukrepanje odgovornih dejavni
kov. Pregled, ki sta ga pripravila center za socialno delo in bolnišnica, 
pove, daje bilo lani pri nas 30 samomorov, v tej številki pa niso zajeti 
poskusi samomorov, ki jih je po oceni tudi veliko. Največ samomorov 
je med kmečko populacijo. 
IZVID MORA DOBITI ZDRAVNIK! 

Pred kratkim se je v naši redakciji oglasil občan, ki se je hudoval 
nad načinom izdaje izvidov v ptujski bolnišnici. Ker je vprašanje ozi
roma odgovor zanimiv tudi za ostale občane, ga v celoti objavljamo. 

»V bolnišnici opravljamo vse laboratorijske in rentgenske stori
tve in pri nas dobijo vsi uporabniki tudi izvide. Postopek pa je nasled
nji: 

Iz laboratorija pošiljamo vse izvide za medicino dela direktno v 
ambulante, podobr o je pri zdravstvenem varstvu borcev, medtem ko 
lahko vsi ostali občini še isti dan osebno dvignejo izvide v laboratori
ju. Pošljemo jih tudi po pošti, če pacienti tako želijo. 

Vse rentgenske izvide pa pošiljamo direktno v ambulanto, pri
stojnemu zdravniku. 

Mnenja smo, da bi moral izvid čimprej prejeti lečeči zdravnik, ki 
na podlagi izvida tudi predpiše ustrezno zdravljenje,« je povedal dr. 
Lpjze Arko. MG 

Potni listi in 
osebne izkaznice 

Na oddelku za notranje zadeve skupščine občine Ptuj imajo v teh 
poletnih dneh polne roke dela. Največja gneča je pri referentih za 
potne liste, kjer je čakalna doba sedaj tri tedne, v naslednjih dneh pa 
se bo zaradi letnih dopustov še podaljšala. Vzroka za tolikšen naval 
pristojni ne vedo, očitno pa je število staršev, ki želijo imeti potne li
ste za svoje otroke, v zadnjem času vse večje. Eden možnih vzrokov 
je, da so pristojbine majhne, pravi načelnik oddelka Stjepan Canačič. 
Za novi potni list za odraslega je treba odšteti okrog 1120 din, za po
daljšanje starega potnega lista 620 din, za otroški potni list pa okrog 
400 din. Čakalno dobo skrajšajo le v nujnih primerih in sicer, ko gre 
za smrtne primere in kadar za to zaprosi organizacija združenega de
la, ki pošilja svojega delavca na delo v tujino. 

In kako je z novimi osebnimi izkaznicami? Izdajati so jih pričeli 
1. julija 1981 in jih izdajajo še danes, čeprav je bil rok za zamenjavo 
oziroma izdajo nove osebne izkaznice za vse državljane 12. oktober 
1984. Velika večina občanov ima nove izkaznice, saj brez te ni mogo
če dobiti nekaterih ostalih dokumentov — od potnega lista do vozni
škega dovoljenja. Zgodi pa se, da kakšen dan še pride kdo, ki nima 
nove izkaznice. Za tiste, ki si jo še nameravajo oskrbeti naj zapišemo, 
da jo na oddelku za notranje zadeve lahko dobijo med uradnimi ura
mi ob ponedeljkih, sredah in petkih. N. D. 

ČRNA KRONIKA 
Minuli teden bomo morali najorž zabeležiti kot enega najbolj črnih 

v letošnjem letu. Številne prometne nezgode, nesrečna naključja, družin
ske in osebne tragedije, vse to je zahtevah več življenj, pustilo boleče po
sledice ... Navajamo le nekaj primerov. 

PRIKOLICA UBILA KOLE
SARKO 

V petek, 12. julija, nekaj po 22. 
uri se je na Potrčevi cesti v Ptuju 
zgodila zelo huda prometna ne
sreča, v kateri je izgubila življe
nje Štefanija Solina, Trubarjeva 
7, Ptuj. Po Potrčevi cesti je vozil 
osebni avtomobil z lahko neo
bremenjeno prikolico. Iz nezna
nega vzroka se je nenadoma 
odtrgal vezni drog na prikolici, 
ki je potem prosto drsela še okoli 
50 metrov naprej in pri tem zade
la v mimo vozečo kolesarko Šte
fanijo Solina, ki je na kraju ne
sreče umrla. 

USTRELIL PODNAJEMNICO 
IN SI SOLIL SAM 

V soboto, 13. julija, proti veče
ru seje v stanovanju v Strmi ulici 
4 v Ptuju zgodila tragedija. 59-le-
tni Franc Habjanič je s pištolo, 
ki je sicer ni imel registrirane, 
ustrelil 30-letnc podnajemnico 
Cvetko Markah. Zaradi strelnih 
ran je Cvetka umrla že v kuhinji, 
storilec pa si je nato s pištolo so

dil še sam in umrl. Vzrok za to 
tragično dejanje ni bil znan. 

UBIL PREVŽITKARICO 
V četrtek, 11. julija, se je zgo

dila tragedija v Zg. Jablanjih št. 
10 v KS Cirkovce. Lastnik pose
stva Maksimiljan Krajnc je v 
prepiru s sekiro tako poškodoval 
prevžitkarico Marijo Medved, da 
je ta med prevozom v ptujsko 
bolnišnico umrla. Ozadje družin
ske tragedije raziskujejo, prei
skovalni sodnik je za osumljene
ga storilca odredil pripor. 

HOTEL SE JE IZOGNITI LU
KNJI NA CESTI 

Prejšnji torek se je v Zabovcih 
ob 19,30 zgodila hujša prometna 

nezgoda. Zeljko Cigula iz Za-
bovcev 95 se je peljal z neregi
striranim motornim kolesom 
proti Spuhlji. Na cesti se je hotel 
izogniti luknji, zato je zapeljal v 
jevo in pri tem z nogo zadel v 
nasproti vozeči avtomobil Janeza 
Krajnčiča iz Gajevcev 28. Cigula 
je padel po cestišču in se zelo hu
do poškodoval. 

NtSRECA OB PREHITEVA
NJU 

Na lokalni cesti v Dobrini pri 
Žetalah se je v torek, 9. julija, ob 
12,40 zgodila prometna nezgoda, 
v kateri je bil težje poškodovan 
mopedist. Od Zetal proti Koz-
mincem je vozil kolo z motorjem 

Janko Krivec iz Čermožiš 40. 
Pred dvoinim ovinkom zunaj na
selja Dobrina je začel prehitevati 
voznika pred seboj. Prav takrat 
se je izza ovinka pripeljal z oseb
nim avtomobilom Adolf Kroepfl 
iz Žetai 36, ki je sicer začel zavi
rati, vendar trčenja ni mogel pre
prečiti. Krivec je trčil v prednjo 
stran vozila in težko poškodovan 
obležal na cesti. Prepeljali so ga 
najprej v ptujsko, nato pa mari
borsko bolnišnico. 

TRČIL V USTAVUENO VOZI
LO 

V nedeljo, 14. julija, zvečer se 
je pri Makolah, zunaj naselja 
Statenberg zgodila težja promet
na nezgoda. Vinko Žnidar iz 
Pečk 17 je vozil kolo z motorjem 
po ievi strani. Nasproti mu je 
pripeljal Vjekoslav Bokor iz Do-
bove z osebnim avtomobilom. 
Trčenje je hotel preprečiti, zato 
je avtomobil ustavil. Kljub temu 
je Žnidar trčil v ustavljeno vozilo 
in se pri tem težje poškodoval. 

Rodile so: 
Helena Lovrec, Drakovci 76 

— Tomaža; Marija Kvar, Saku-
šak 49 — dečka; Dragica Krajnc, 
Črtkova 9 — dečka; Ana Ivan-
čič. Trnovska vas 16 — Denisa; 
Stanislava Viraj, Heroja Lacka 9 
— Uroša; Sonja Kustec, Ivanj
kovci 5 — Moniko; Dragica 
Žunkovič, Hajdoše 2/a — Simo
na; Milica Korpar, Podgorci 
87/a — Gregora; Andreja Kla-
rič, Macunova 6 — Ino; Joka 
Radujkovič, Tomšičeva U, Ki
dričevo — Mladena; Lidija 
Prime-Vidovič, Belšakova 45 — 
Petra; Irena Zaje, Gajevci 13 — 
Violeto; Tinica Rojko, Šalovci 
36 — Lidijo; Marjeta Dragun, 
Mala vas 22 — Damjana; Ana 
Šegula. Podvinci 61 — Andrejo; 
Nežka Korpar, Cvetkovci 73 — 
dečka; Danica Zelenik, Spuhlja 
138 Aleksandro; Alojzija 
Potrč, Biš 34 — dečka. 

Poroke: 
Jožef Kmetec, Slovenja vas 

38 /b in Irena Korpič, Kajuhova 
1; Branko Kajzer, Mestni vrh 47 
in Marjeta Novak, Janežovski 
vrh 39; Dieter Senf, Finkenstras-
se 9, ZR Nemčija in Edita Gra-
bar, Potrčeva 32; Daniel Lesko-
var, Koritno 1 in Olga Kodrič, 
Koritno 19. 

Umrli so: 
Marija Boksa, Koračnica 9, 

roj. 1926, umria 5. julija 1985; 
Jurij Mikolič, Čermožiše 63, roj. 
1930, umri 7. julija 1985; Ljud
mila Rubin, Dom upokojencev 
Ptuj, roj. 1913, umria 8. julija 
1985; Maksimiljan Krepek, Kr-
čevina 48 pri Vurberku, roj. 
1916, umri 8. julija 1985; Josip 
Veseljak, Zabjak 23, roj. 1912, 
umri 10. julija 1985; Ana Štum-

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno in ra-
diisko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ptuj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kole
gij, ki ga sestavljajo vsi novinarji 
zavoda, direktor In glavni ured
nik Franc Lačen, odgovorni 
urednik Ludvik Kotar, tehnični 
urednik Štefan PuSnIk, novinarji: 
Jože Bračič, Ivo Člani, Nevenka 
Dobljekar, Franc Fideršek, Maj
da Goznik, Martin Ozmec In 
Marjan Šneberger. Uredništvo In 
uprava Radio-Tednik, telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo
letna naročnina znaša 1.500 di
narjev, za tujino 2.400 dinarjev. 
Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-31023. Tiska ČGP Ve
čer Maribor. Na podlagi zakona 
o obdavčevanju proizvodov In 
storitev v prometu je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za kate
re se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 

berger, Stojnci 118, roj. 1904, 
umria 14. julija 1985; Henrik Ve-
isbaher, Podvinci 98/a, roj. 1939, 
umri 6. julija 1985; Jožef Doki, 
Kokolova 9/a, roj. 1915, umri 
11. julija 1985; Janez Pihlar, Pa-" 
cinje 21, roj. 1899, umrl 13. julija 
1985; Terezija Grabar, Cesta 8. 
avgusta 23, roj. 1897, umrla 14 
julija 1985; Štefanija Solina. 
Trubarjeva 7, roj. 1948, umrla 12. 
julija 1985; Cvetka Markah, Sp. 
Kamenščak 16, roj. 1955, umrla 
13. julija 1985; Franc Habjanič, 
Strma ul. 4, roj. 1926, umri 13. 
julija 1985. 


